
روایت اول / به قله رسیدن
به مناسبت سالروز بزرگداشت سعدی، 
صفحه اینستاگرامی نوجوان منتسب 
به دفتر حفظ و نشــر آثار مقام معظم 
رهبری با انتشــار تصویری، بخشی از 
بیانات ایشان در رابطه با این روز را هم 
بازنشر کرده: »شما سعدی را ببینید... 
قله های شعر ما این هایند دیگر. سعدی 
از همان - به قول شماها - شاعرانه ها، 
عاشقانه ها و احساساتی ها فراوان دارد، 
از آن دلتنگی هــا هم زیــاد دارد. هم 
در »بوســتان« دارد، هم در غزلیات و 
جاهای دیگر دارد؛ اما حکمت سعدی 
را مشاهده کنید چطور در شعر او گسترده است. سعدی را به عنوان یک حکیم 
می شود شناخت. این است که کسی مثل سعدی را، کسی مثل حافظ را، کسی 

مثل صائب را به قله می رساند«. 

 روایت دوم / بازار گرم خلافکاران مجازی
به هر حــال خلافکارهــای فضای 
مجازی هیچ چیزشان شبیه به مثلًا 
ســرگردنه بگیرهای  و  دزد ها  برخی 
قدیم نیســت که لابــه لای انواع و 
اقســام زورگیری ها و سرقت هایشان 
اقدام هــای جوانمردانه هم  گاهــی 
پیدا می شــد. خلافکارهای مجازی 
ظاهراً کرونا و غیرکرونا هم سرشان 
نمی شود. چون بنابر اعلام مرکز شکایات ســایبری سازمان FBI، روزانه 
بین ۳ تا ۴ هزار مورد شکایت در مورد سرقت های اینترنتی به این سازمان 
گزارش می شــود که تا پیش از شــیوع ویروس کرونا این آمار حدود هزار 
مــورد در روز بود و به این ترتیب آمار جرایم ســایبری در دوران قرنطیه 
حدود سه برابر شده است. علت اصلی جرایم رایانه ای در ایام اخیر استفاده 
شــرکت ها از بستر اینترنت و نبود زیرســاخت های لازم برای این کار در 
برخی کشورهاست که سبب وجود نقض های امنیتی در هر وب سایت شده 

و هکر ها نیز از این فرصت برای سرقت اطلاعات افراد استفاده می کنند.

روایت سوم / دیروز و امروز
بعضی ها دوســت دارنــد گاف ها و 
تپق هــا و ســوتی های ملــت را در 
فضای مجازی بزرگنمایی کنند و به 
آن بخندند. در این صورت ماجرایی 
اما  مثل »آیلاند« را رقــم می زنند 
بعضی ها  می گیرنــد.  عکس  نتیجه 
هم دوســت دارند کارهای خوب و 
قشــنگ مردم را در فضای مجازی 
داغ کنند و در این شــرایط ســخت، لبخند را روی لب مردم بنشــانند. 
نمونه اش یک کاربــر توییتر که با این تصویر و نوشــته همراه آن، مایه 
امیدواری و روحیه بخشی به معلمان شده است: »سال 95 تصویر معلمی 
منتشــر شد که هر روز به بیمارســتان می رفت و به دانش آموز مبتلا به 

سرطان درس می داد. 
دیروز هم تصویری منتشــر شده که این بار خانم معلمی که روی تخت 
بیمارســتان است در حال تدریس آنلاین به دانش آموزانش است... سلام 

و درود ملت ایران به این معلمان عاشق...«. 

 محمد تربت زاده ایــن روزها خیلی هایمــان تقریباً 
برگشــته ایم به زندگی عادی! ســخت گیری های حدوداً 
دوماهه و خانه نشینی آن قدر خسته مان کرده که بی خیالِ 
هشدارهای مکرر مســئولان و سازمان بهداشت جهانی، 
خودمــان را به هر طریقی که شــده قانع می کنیم موج 
شیوع کرونا فروکش کرده است! لابد پیش خودمان هم 
نتیجه می گیریم که کرونا تا چند صباح دیگر به کلی نابود 
می شــود و نیازی ندارد که خودمان را بیشتر از این بابت 
رعایت فاصله گــذاری اجتماعی و قرنطینه خانگی، اذیت 
کنیم. اما بد نیست بدانید که متخصصان و دانشمندانی که 
تا امروز روی ویروس کرونا پژوهش کرده اند و مسئولانی 
که درگیر آمار و ارقام کرونایی هســتند، می گویند هنوز 
نمی شود در مورد عملکرد این ویروس در آینده نظر قطعی 
داد، اما به احتمال زیاد در صورت بی توجهی به هشدارهای 
بهداشــتی، با موج دوم و حتی ســوم شیوع کرونا مواجه 
خواهیم شــد که به مراتب همه گیرتر و کشنده تر از موج 

اول آن خواهد بود.

 بدترین کاری که می شود انجام داد
قرنطینه به طور نســبی در بسیاری از کشورها شکسته 
شده و مردم هم دیگر به اندازه روزهای اول فاصله گذاری 
اجتماعی را جدی نمی گیرند. حتی دولت ها هم که اکثراً با 
بحران اقتصادی مواجه شده اند، سعی می کنند در بسیاری 
از موارد هشــدارهای بهداشــتی را پشت گوش بیندازند 
و هرطور که شــده شــرایط را به دوران پیــش از کرونا 
برگردانند. در این میــان اما محققان معتقدند موج دوم 
شــیوع بیماری »کووید۱9« می تواند بدتر از موج اول آن 
باشد و جان هزاران نفر از مردم جهان را بگیرد. البته بخش 
دیگری از محققان هم معتقدند که این موج می تواند به 
آرامی پیش برود و بســیاری از مردم بدون داشتن علائم 

بیماری آلوده شوند. 
بر اســاس گزارشــی که یواس  ای  تودی منتشر کرده و 
خبرگزاری ایسنا هم آن را به فارسی برگردانده، هنوزهیچ 
فرضیه دقیقی بــرای آینده کرونا وجود نــدارد، چراکه 
بســیاری از اطلاعات حیاتی مرتبط با این بیماری هنوز 
نامشخص باقی مانده است. در این شرایط اما بدترین کاری 

که می شود انجام داد، بی توجهی به کروناست.

 افزایش خود به خودی ایمنی
پیتــر مارکز، مدیر مرکز ارزیابــی و تحقیقات بیولوژیک 
سازمان غذا و داروی آمریکا درباره موج دوم و سوم شیوع 
کرونا گفته اســت: »تا زمانی  که واکســن ویروس کرونا 
ســاخته نشود، متأسفانه بعید نیست که شاهد موج دوم 

و حتی سوم شیوع این ویروس باشیم«.
البته خبر امیدوارکننده این است که محققان می گویند 
امــکان دارد بدنمان خود به خود در مقابل ویروس کرونا 
مقاوم شود و از این طریق جلو انتشار این ویروس گرفته 
شود. شــباهت های کرونا با ویروس های سارس و مرس 
که ســال ها پیش در جهان شیوع پیدا کرده بود هم نوید 
می دهد که بدنمان همان طور که توانست ویروس سارس 
و مرس را دفع کند، در مقابل کرونا هم مقاوم شود. البته 

یادمان نرود که این یک احتمال است.
مورد دیگری که احتمال مقاومت خود به خودی بدن را 
بالا می برد، افزایش شمار بیماران بدون علائم کروناست. 
محققان می گویند این موضوع نشان می دهد که ایمنی 

نسبی بدن در برابر این بیماری کمی بالا رفته است.
مارک لیپستیچ، استاد اپیدمیولوژی دانشگاه هاروارد هم 
که یکی از محققان جدی ویروس کرونا به شمار می آید، 
گفته است: »به مرور زمان بدن ما به طور طبیعی نسبت 
به ویروس کرونای جدید ایمنی پیدا می کند. حتی شاید 

قبل از توسعه واکسن قطعی برای این بیماری«.

 افزایش چندبرابری مرگ و میر
ســؤال دیگری که درباره آینده  کرونا مطرح می شود این 
اســت آیا کسانی که به کووید۱9 مبتلا شده اند از ابتلای 

مجدد مصون خواهند بود؟
بر اســاس گزارش یواس ای تودی، به عنوان مثال افرادی 
که در زندگی خود یک بار مبتلا به »اوُریِوُن« می شــوند، 
از ابتلای مجدد آن در امان هستند، اما سرماخوردگی های 
معمولی که به سبب ویروس های مختلف ایجاد می شوند، 

ایمنی بدن را تا یک سال کاهش می دهند.
کوویــد۱9 هم از جمله بیماری های جدیدی اســت که 
هیچ گونه اطلاعــات کاملی از ایمنی بدن بازماندگان این 
بیماری در دست نیست. این یعنی امکان دارد همان طور 
که شــما ده ها بار در طول زندگی سرما می خورید، ده ها 

بارهم به کرونا مبتلا شوید! 
محققان می گویند در صورتی کــه بهبودیافتگان کرونا، 
قابلیت ابتلای مجدد به این بیماری را داشته باشند، باید 
انتظار افزایش چند برابری مرگ و میر در موج دوم و حتی 

سوم شیوع کرونا در جهان را بکشیم.

 گرمای هوا کرونا را می کشد؟
درحــال حاضر خیلی هــا منتظرند تا هــوا کمی گرم تر 
شــود بلکه ویروس کرونا در هوا کشته شود! اما محققان 
می گویند هیچ تضمینی درباره نابودی کرونا توسط گرمای 

هوا وجود ندارد. 
مایکل مینا، استاد اپیدمیلوژی مرکز بیماری های واگیردار 

دراین باره گفته است: »هنوز ما دقیق نمی دانیم که مردم 
چه زمانی می تواننــد دوباره به انجام فعالیت های روزمره 
خــود در خارج از منزل بازگردنــد و آیا هوای گرم دقیقاً 

به شیوع کمتر این بیماری کمک خواهد کرد یا خیر؟«.
از طرف دیگر هم پژوهش ها نشان می دهد که این ویروس 
در هوای سرد و خشک بیشــتر دوام می آورد. به همین 
دلیل شیوع آن در فصل زمستان بیشتر است. به همین 
خاطر دانشمندان می گویند اگر قرار باشد موج دوم و سوم 
کرونا را داشته باشیم، احتمالاً اوج شیوع آن بین ماه های 
مهر و آذر است. مدل دیگری که دانشمندان برای آینده  
کرونا در نظر گرفته اند از این قرار است که اگر این ویروس 
مانند آنفلوانزا رفتار کند، برای زمستان به نیمکره جنوبی 

می رود و پس از آن به نیمکره شمالی بازمی گردد.
البتــه این محققان از طرف دیگر هــم این طور به مردم 
دلگرمی می دهند که موج اول این ویروس که هم اکنون 
دنیا آن را تجربه می کند، به این دلیل بســیار سخت بود 
که هیچ کس ایمنــی لازم برای مواجهه با این بیماری را 
نداشــت. اما اگر موج های دوم و سوم در راه باشند، قطعاً 
آمادگی و تجهیز بیمارستان ها می تواند تا حد زیادی آمار 

ابتلا و مرگ و میر را کاهش دهد. 

 همچنان رعایت کنیم
تقریبــاً تمام محققــان و دانشــمندان پــس از انجام 
آزمایش های متعدد به یک نتیجه مشــترک رسیده اند. 
اینکه رفتار ویروس کرونا چندان قابل پیش بینی نیست و 
تأثیرگذار ترین عامل روی نحوه عملکرد آن در آینده، نوع 

رفتار ما با این بیماری است.
با این وجود اما بازهم کرونا می تواند برای همیشــه نابود 
شود یا مانند آنفلوانزا در یک الگوی سالیانه تکراری قرار 

بگیرد. 
در این شــرایط محققان بارهــا گفته اند که ما مردم باید 
همچنان طرح فاصله گــذاری اجتماعی را رعایت کنیم، 
دست هایمان را مرتب بشوییم و در اجتماع همواره ماسک 
بزنیم تا حتی در صورت شیوع موج دوم و سوم هم بتوانیم 
در مقابل ویروس مقاومت کنیم و یا با قطع زنجیره ابتلا، 

کاری کنیم که کرونا برود و دیگر بر نگردد.

شیرینی یک اقدام خداپسندانه

محسن ذوالفقاری: با بچه های هیئت، از چند ماه قبل در تدارک برنامه ها و 
جشن های شعبانیه بودیم که ویروس کرونا آمد و نقشه هایمان به ظاهر نقش 
بر آب شد. جشن ها تعطیل شد اما نگذاشتیم هیئت تعطیل شود. در جلسه ای 
تصمیم گرفتیم هزینه  جشــن های امسالمان را خرج نیازمندان کنیم. دقیقاً 
همزمان با آغاز سال جدید کارمان را شروع کردیم. از خیریه های حاشیه شهر 
که مورد اعتمادمان بودند کمک گرفتیم تا خانواده های نیازمند را معرفی کنند. 
در این میان متوجه شدیم آستان قدس رضوی هم برای این کار آستین بالا 
زده اســت. در نهایت در اولین مرحله با همکاری آستان بیش از ۱00 بسته 
غذایی تهیه کردیم. برای توزیع آن بچه ها را به ۱0 گروه تقســیم کردیم و به 
هر کدام ۱0 آدرس دادیم. با این کار هم همه بچه های هیئت در این امر خیر 

درگیر شدند هم سرعت عملمان زیاد شد. 
کار که به سرانجام رسید، راضی و خشنود فکر کردیم یک حسنه انجام دادیم 
و کار تمام شد. غافل بودیم که هنوز اولِ راهیم. خبرها به گوشِ قدیمی های 
هیئت، همســایه ها و خانواده های بچه ها رسیده بود و همین سبب شد سیل 

کمک های نقدی و غیرنقدی آن ها به سمتمان سرازیر شود. 
در مرحله دوم دوباره ۱00 بســته دیگر تهیه و توزیع کردیم. سیل کمک ها و 
محبت های مردم اما تمام نمی شد. این سیل مهربانی در روحیه بچه های هیئت 
به شدت تأثیر گذاشــته و همت و پیگیری آن ها را چند برابرکرده بود. البته 
که شیرینی و لذت کمک مستقیم به محرومان هم به مذاقشان خوش آمده 
بود. در دو مرحله قبلی نیز خودشان را محک زده بودند و با اعتماد به نفس، 
انرژی و انگیزه مضاعف می خواستند مرحله سوم را با دامنه گسترش بیشتر و 
با کیفیت بهتر انجام دهند. تعطیلی عید هم فرصت خوبی شده بود تا همه مان 
بتوانیم تمام وقت کار کنیم. ناگفته نماند که در تمام این مدت در همه جلسات 
و تجمع هایمان تمام ملاحظات بهداشتی را خیلی کامل رعایت می کردیم. از 
همان ابتدای کار یک نفر را به عنوان مأمور بهداشت انتخاب کردیم تا حواسش 

تماماً به ماسک، دستکش، ضدعفونی کردن و... باشد. 
گذشــت و گذشت تا اینکه توانستیم 6۳0 بسته غذایی تهیه و 6۳0 خانواده 
نیازمند را هم شناسایی کنیم. این بار به خاطر تعداد زیاد بسته ها، هم به مکان 
بهتری نیاز داشتیم هم به نیروی بیشتر. از حسینیه هیئت به مدرسه محله مان 
رفتیم و بســته های غذایی را آنجا انبار کردیم. مشکل نیرو هم که به کمک 
بروبچه های مسجدی و بسیجی محله مان حل شد. حدود 80 خودرو هم آماده 

شد تا بسته ها را به در خانه ها برسانند. 
ملاحظات بهداشتی مان هم در این مرحله شدیدتر شده بود. همه  افراد در بدو 
ورود با تب سنج وضعیت سلامتشان بررسی می شد و اقلام بهداشتی مورد نیاز 
مثل ماســک و دستکش در اختیارشان قرار می گرفت. در حیاط مدرسه هم 

ماشین ها ضدعفونی می شدند. 
بسته های غذایی را به همراه آدرس ها تحویل راننده ها و همراهشان می دادیم و 
راهی شان می کردیم. شور و هیجان و عشقِ به خدمت در همه  جا موج می زد. 

خداوکیلی فقط عنوان رزمایش مؤمنانه برازنده این مراسم بود.

 روایت مجازی
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ورزشورزش
پیروانی از کوره در رفت

با10میلیاردنتیجهنمیگیرند
وتهمتمیزنند

فدراسیون و باشگاه ها به جان هم افتادند

پروندهدروغهایمالی
AFCرویمیز

 گفت وگو با تهیه کننده برنامه ای که به  فعالیت های جهادی در مقابله با ویروس کرونا پرداخته است

بامردم»ایننیزبگذرد«

همه آن هایی که کاری می کنند
دوستی، یکی از همین یادداشــت هایی را که اینجا می نویسم خوانده بود و برایم 
پیامی در فضای مجازی فرســتاد که موجب گفت وگوی کوتاهی شد. نوشته بود: 
»شما که روزنامه می نویسین یادی از ما هم بکنین چون هیچ کس به دردسرهای 
شغل ما توجهی نمی کنه... من توی یک فروشگاه بزرگ کار می کنم. بعضی از مردم 
بی انصاف شدن... کارخونه ها اجناس رو گرون می کنن، ما بد و بیراه می شنویم... از 
دیروز تا الان یک تنُ ماهی 5 هزار تومان گران شــده... محموله بار تازه ماکارونی 
رسیده و گرون شده، روغن هم... بعد دولت می گه گرون نمیشه. مردم قیمت ها رو 
می بینن، فحشــش رو من و همکارانم می خوریم... تو این ایام کرونا ما هم در خط 

مقدم هستیم«.
برای دوستم نوشتم: »چشم. حتماً می نویسم و این کمترین کاریه که می تونم در 

تشکر از شما و آدم هایی مثل شما انجام بدم«.
یک فروشــنده در یک فروشــگاه بزرگ یکی مثل من و شماست. یکی از 
آدم های همین ســرزمین و همین شــهر اســت و آن هایی که این روزها 
مجبورند حتماً سر کار خودشــان باشند تا خدمت کنند، کار ارزشمندی 
انجام می دهند پس اگر دق دلی داریم اشــتباه است که سر این دوستان 
خالی کنیم. خودم تا دیشب که دوستم این چند جمله را نوشت، با اینکه 
در ایــن مدت از فروشــگاه های بزرگ هم خرید کرده بــودم به این فکر 
نکردم که گردانندگان این فروشــگاه ها کار ارزشــمندی انجام می دهند، 
چون خیلی از خدمات اگر تعطیل باشــند فروشــگاه های مواد غذایی چه 
کوچک و چه بزرگ نمی توانند و نباید تعطیل باشند. درست مثل آن هایی 
که در نانوایی ها کار می کنند، در میوه فروشی ها، درست مثل آن هایی که 
کارشان تمیز کردن خیابان های شهر است و اصلًا هم تعطیل بردار نیست. 

درست مثل... .
برای اینکه بر این شرایط غلبه کنیم و جان سالم به در ببریم، هر کدام از ما 
مسئولیتی داریم. یکی در بیمارستان به دیگران خدمت رسانی می کند، یکی 
در کوچه و خیابان و خلاصه هر کسی به شکلی و با این توضیح روشن است 
که باید هوای همدیگر را داشــته باشیم. نوشتن این کلمات، مجالی است که 
به ســهم خود از همه آن هایی که این روزها به شــکلی برای شکست دادن 
کرونا کاری می کنند تشــکر کنم آدم هایی که در این ماجرا دیده می شوند و 

آدم هایی که از کنارشان می گذریم و نمی بینیمشان. 

موج دوم و سوم »کرونا« در راه است؟

بری دیگه برنگردی!

عصبانیت بنا از تخلف ملی پوشان و سهل انگاری فدراسیون

دوپینگیها
آبرویتیمملیرامیبرند

منهای سیاست

حکایت امروز

عباسعلی سپاهی یونسی
annotation@qudsonline.ir

رقابت بزرگان اروپا برای جذب دو مهاجم تیم ملی رقابت بزرگان اروپا برای جذب دو مهاجم تیم ملی 

چشم آبی ها به دنبالچشم آبی ها به دنبال
»آزمون« و »طارمی«»آزمون« و »طارمی«
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ورزش: سرمربی تیم ملی کشــتی فرنگی با بیان اینکه 
جریمه ۱۰ هزار فرانک مربوط به دوپینگ در مسابقات 
بین المللی است و نه مسابقات داخلی گفت: فدراسیون 
چگونه می خواهد از کشتی گیری که چهار سال محروم 
شده و انگیزه و پولی هم ندارد، جریمه نقدی را دریافت 

کند؟

 اتفاق تلخ فرنگی
محمد بنا درباره دوپینگ دو فرنگی کار ایران که سبب 
محرومیت یکساله رسول گرمسیری و محرومیت چهار 
ساله کیوان رضایی شد اظهار کرد: دوپینگ در ذات خود 
موضوعی زشت و تقلب محســوب می شود اما متأسفانه 
برخی ورزشــکاران در مواقعی به خاطر ساده اندیشی، 
پول و یا مقام گول می خورند و مرتکب این اشتباه بزرگ 

می شوند. 
متأســفانه دوپینگ سه کشــتی گیر که دو تن از آن ها 
فرنگی کار بودند مثبت شــد و بار دیگر اتفاقی تلخ برای 

ورزش کشتی رخ داد.

 رضایی حقی نداشت که دوپینگ کند
ســرمربی تیم ملی کشتی فرنگی با اشــاره به مصاحبه 
کیوان رضایی با ایسنا و مطرح کردن این ادعا که به خاطر 
نادیده گرفته شدن حقش در سال های گذشته به عمد 
اقدام به دوپینگ کرده است گفت: کیوان می گوید به عمد 
این کار را کرده اما من اصلًا چنین چیزی را قبول ندارم. 
او کار درستی نکرده و اینکه این تصور را داشته که شاید 
در کشتی به حقش نرسیده پس باید دوپینگ کند، باید 

بگویم نه اصلًا چنین حقی نداشته است.

  نظارت بر روی دوپینگ نیست
وی در ادامه با بیان اینکه متأســفانه نظارت درســت و 
دقیقی بر موضــوع دوپینگ در مســابقات داخلی و به 
خصوص لیگ کشــتی نمی شود، خاطرنشــان کرد: در 
لیگ بحث مسائل مالی در میان است اما کنترل آنچنانی 
درباره دوپینگ انجام نمی شود و این اتفاقات رخ می دهد. 
در آینده نیز اگر راهکار مناسبی برای آن اندیشیده نشود 

بازهم شاهد دوپینگ خواهیم بود. 
هیچ وقت این موضوع با فرهنگ سازی و جریمه ریشه کن 
نمی شود زیرا همیشه برخی کشتی گیران این اشتباهات 
 را داشــته اند و این بار نیــز آخرین مرتبــه آن نخواهد

 بود.

 دوپینگ در مسابقات داخلی جریمه نقدی ندارد
بنا به واکنش فدراســیون کشــتی به موضوع دوپینگ 
کشتی گیران پرداخت و گفت: ســخنگوی فدراسیون 
اعلام کرد کشــتی گیرانی که مرتکب دوپینگ شــوند 
موظفند خودشــان جریمه را پرداخــت کنند اما بحث 
جریمه بــه مســابقات بین المللی مربوط می شــود نه 
مســابقات داخلی. اگر یک کشــتی گیر در مســابقات 
خارجی مرتکب دوپینگ شود، از آنجا که تست توسط 
مأموران وادا)سازمان جهانی مبارزه با دوپینگ( گرفته 
شــده، اتحادیه جهانی ۱۰ هزار فرانــک جریمه برای 
فدراسیون کشــتی در نظر می گیرد اما اگر مثل این سه 
کشتی گیر تست دوپینگشان در مسابقات داخلی مثبت 
شود، به خاطر اینکه فدراســیون کشتی در حال مبارزه 
با این پدیده در داخل کشور اســت، جریمه ای از سوی 

اتحادیه جهانی در نظر گرفته نمی شود.
ســرمربی تیم ملی کشــتی فرنگــی ادامــه داد: حال 

دوپینگش در مسابقات کشتی گیری که تست 
و چهار ســال هم بین المللــی درآمده 
محروم شــده اســت، 

دیگر انگیزه ای برای ادامه 
دادن ندارد که حالا بخواهد 
جریمه اش را هم خودش 
پرداخت کند. در این میان 

آبروی تیم ایــران می رود، 
خود کشتی گیر هم که زیر 

بار پرداخت جریمه نمی رود و 
در نهایت فدراسیون کشتی باید آن 

را پرداخت کند.

 MMA معضل 
ســرمربی تیم ملی کشــتی فرنگی در 
پاسخ به این پرسش که به نظر می رسد 

رشته MMA سبب از دست رفتن 
بسیاری از ورزشکاران به خصوص 
در رشته کشتی شده است گفت: 
وقتی یک ورزشکار دوپینگ 
می کند از همه مســابقات و 
حتی فعالیت های اجتماعی 
آن رشته محروم می شود. 
با این شرایط مجبورند 
به رشته ای بروند که از 

هر نظر آزاد است و هر ورزشکاری با هر خلاف و یا دوپینگ 
می تواند در آن شرکت کند، به همین دلیل 
MMA را انتخــاب می کنند. این 
افراد به خاطر اینکه ورزش خود 
را به شکلی دیگر ادامه بدهند 
و تمــام ناراحتی های روحی 
و جدا شــدن از عشقشــان 
را در مبارزه هــا خالی کنند 
و از ســوی دیگر برای اینکه 
سلبریتی شــوند، به پول 
خوب برســند و یــا مثل 
صالحــی زاده کــه اقامت 
کشور کانادا را گرفت، اقامت 
کشورهای دیگر را بگیرند 
راهی MMA می شوند.

عصبانیت »بنا« از تخلف ملی پوشان و سهل انگاری فدراسیون

دوپینگیهاآبرویتیمملیرامیبرند

اعلام زمان احتمالی از سرگیری لالیگا
ورزش: سازمان مدافع حقوق بازیکنان شاغل در فوتبال اسپانیا به کاپیتان های ۲۰ تیم 
لالیگا درباره زمان از سرگیری مسابقات پیشنهاد هایی داده است. این اتحادیه گویا در تماسی 
که با کاپیتان های تمامی ۲۰ تیم لالیگا داشته، به آن ها ششم ژوئن )۱7 خرداد( را به عنوان 
تاریخی بالقوه برای از سرگیری مسابقات اعلام کرده است. تاریخ برگزاری بازی های هفته 
پایانی لیگ دسته اول اسپانیا هم 3۰ جولای )نهم مرداد( تعیین شده است. این موضوع هنوز 
جنبه رسمی پیدا نکرده و برای اینکه اجرایی شود به تأییدیه وزارت بهداشت اسپانیا نیازمند 
است. در پیامی که از سوی اتحادیه فوتبالیست های اسپانیا به بازیکنان داده شده، احتمالاً 

آن ها می توانند از ۱5 اردیبهشت تمرینات خود را از سر بگیرند.

توافق سانچو برای پیوستن به منچستریونایتد
ورزش: جیدون سانچو که با ارائه بازی های درخشان در بوروسیا دورتموند مورد توجه 
باشگاه های بزرگ اروپایی قرار گرفته است، خود را آماده انتقالی بزرگ می کند. نشریه 
»سان« انگلیس با انتشار گزارشی مدعی شد این هافبک انگلیسی بر سر جزئیات قرارداد 
پیشنهادی از سوی منچستریونایتد که شامل دستمزد، پاداش ها و طول مدت قرارداد 
می شود، با این باشگاه انگلیسی به توافق رسیده است. مدیران باشگاه منچستریونایتد که 
از به خدمت گرفتن سانچو ۲۰ ساله در تابستان پیش رو اطمینان دارند، اکنون باید سراغ 
همتایان خود در بوروسیا دورتموند بروند و بر سر رقم این انتقال با آن ها به توافق برسند. گفته 

می شود این باشگاه آلمانی روی ستاره جوان خود ۱۰۰ میلیون پوند قیمت گذاشته است.

راکیتیچ: قهرمانی لالیگا باید به بارسلونا برسد
ورزش: هافبک کروات تیم فوتبال بارسلونا می گوید: در صورت نیمه تمام ماندن لیگ 
به خاطر شیوع کرونا در اسپانیا، تیم او سزاوار کسب مقام قهرمانی است. ایوان راکیتیچ 
معتقد است: »همه ما می  خواهیم که دوباره بازی کنیم و لیگ را با بازی کردن ببریم. 
من این را هم درک می کنم که اگر به هر دلیل نتوانیم برگردیم، فصل باید نیمه تمام 
رها شود و از آنجایی هم که ما صدرنشین هستیم پس باید به عنوان قهرمان معرفی 
شویم، اما به نظر باید تا وقتی که مهلت داریم، صبر کنیم. به نظر من سناریو ایده آل 
این است که فصل را در هر زمان ممکن از سر بگیریم و آن را به پایان برسانیم، اما این 

کار را با یک برنامه ریزی درست و با در نظر گرفتن فصل آینده انجام دهیم«.

اسکولز: هر وقت آنری گل می زد، نیستلروی عصبی می شد!
ورزش: پل اسکولز ادعا کرد در دوران حضورش در منچستریونایتد، رود فن نیستلروی مهاجم 
هلندی شیاطین سرخ با هر بار گلزنی تیری آنری برای آرسنال از فرط حسادت، عصبی می شد! 
او در این باره گفت: »یک فصل به عنوان بازیکن شماره ۱۰ کنار رود فن نیستلروی در ترکیب 
منچستریونایتد بازی کردم و روزهای خوبی داشتم. نیستلروی یک گلزن واقعاً بی رحم است. 
او فقط برای گلزنی زندگی می کرد اما هرگاه موفق به گلزنی نمی شد، نخستین کاری که پس از 
بازی و سوار شدن در اتوبوس تیم می کرد این بود که ببیند آیا تیری آنری موفق به گلزنی شده یا 
خیر. اگر تیری آنری گلزنی کرده بود، او در کل  درمسیر خانه با کسی صحبت نمی کرد زیرا فقط 

عنوان بهترین گلزن نه فقط در یونایتد، بلکه در لیگ برتر و  در جهان را می خواست«.

ورزش: افشین پیروانی، سرپرست تیم فوتبال پرسپولیس 
گفت: کســی که ۸ میلیارد قــرارداد دارد و ۲ میلیارد پاداش 
قراردادش است و مجموعاً ۱۰ میلیارد می گیرد اگر به نتیجه 

خوبی نرسد می آید و هجمه وارد می کند.

 7 جام با مهندسی؟
پیروانی ادامه داد: علیه پرســپولیس هجمه ایجاد می کنند 
یکسری تیم ها با هم متحد شده اند البته طبیعی است در آلمان 
خیلی از تیم ها علیه بایرن مونیخ متحد می شوند در ایتالیا خیلی 
از تیم ها با هم علیه یوونتوس اتحاد دارند، در ایران هم خیلی از 
آقایان و دوستان علیه پرسپولیس متحد شدند و می گویند همه 
چیز مهندسی شده است. مگر می شود هفت جام مهندسی شده 
باشد؟ من دل پری دارم بحث داوری را پیش می کشند به خدا ما 

هم ضرر کرده ایم، اما نیامدیم بگوییم که عمدی است. 

 کدام جام اسنپی؟
سرپرست تیم پرسپولیس که با رادیو جوان گفت وگو می کرد 
گفت: ۱۰ امتیاز اختلاف واقعاً دردآور اســت. می گویند جام 
اســنپی می گیریم مگر ما گفتیم بازی نمی کنیم. برای ما در 
وهله اول سلامتی مردم، هواداران و بازیکنان مهم است. یحیی 
گل محمدی هم دیروز مصاحبه کرد و این را گفت نباید یکطرفه 
صحبت کنیم. خودمان را در زمین ثابت کردیم و الان ۱۰ امتیاز 
بالاتر هستیم. ما همان طور که ۱۰ امتیاز اختلاف داریم و در حال 
حاضر قهرمانیم، مطمئن باشید به دنبال بازی کردن هستیم تا 

قهرمان شویم.

 پلاکارد علیه حجازی
پیروانی در مورد اینکه به تازگی فیلمی قدیمی از رختکن تیم 

پرسپولیس منتشر شده و پس از این اتفاق یکی از مربیان لیگ 
برتری بلافاصله مصاحبه ای پرکنایــه را انجام داده گفت: این 
دوست عزیزمان که در مورد من صحبت کرده بهتر است یک 
فلش بک به رختکن های خودش بزند آیا او علیه السلام بوده؟ این 
دوستان عادت کردند به بیانیه نوشتن. اگر قرار است کسی را الگو 
کنیم بیاییم از ناصرخان حجازی الگو بگیریم. خدا او را رحمت 
کند. ببینید چه بلایی سر ناصرخان حجازی آوردید؟ پلاکارد 
آوردید، روزشمار آوردید. بیایید و ببینید روز های آخر چه دل 

پری از این آقا داشت.

 سال 88 چگونه قهرمان شدند؟
پیروانی در مورد اینکه عنوان شده، دوستان جدید رفتار های 
پروین و پورحیدری را ندارند اضافه کرد: چرا اسمی از حجازی 
نیاوردند؟ او از لحاظ شخصیتی مورد تأیید هم قرمز و هم آبی بود. 
او مربی من در بانک تجارت بود. نمی توانند اسمی از او بیاورند، 

چون می دانند چه بلایی سر او آوردند. 
روی سکو ها روزشمار گذاشتند که رفتن او مشخص شود. 
می گویند جان آدمیزاد مهم است، اما پرسپولیس دنبال جام 
است. اگر جان آدمیزاد است چرا به سراغ کمیته استیناف 
می روید. شما در زمین حاضر نشدید. چرا در زمین بی طرف 
بازی کنیم؟ بیایید در جام حذفی مقابل هم بازی کنیم. نباید 
برای پرسپولیس تعیین تکلیف کنید. کمیته انضباطی رأی 
خود را داده و کمیته اســتیناف هم رأی خــود را می دهد. 
زمان ما کســی که مصاحبه می کرد یک مصاحبه تنظیم 
می کردند و به تدارکات تیم می دادند الان باشگاه خاصی به 
بیانیه نویسی عادت کرده است. شما ببینید سال ۸۸ چگونه 
قهرمان شدند دروازه بان معروف خارجی شما که رفت چگونه 

قهرمان شدید؟

ورزش: در روزهای کرونایی کــه فوتبال تقریباً در تمام 
کشورها تعطیل است، باشــگاه های بزرگ اروپا در حال 
تدارک تیم خــود برای فصل آینده هســتند و کارهای 
مقدماتی برای نقل و انتقالات و خریــد نفرات جدید را 
در دست اقدام دارند. ســردار آزمون و مهدی طارمی دو 
مهاجم تیم ملی فوتبال ایران پیشنهادات قابل توجهی 
از تیم های مطرح اروپا دریافت کرده اند و نقل و انتقالات 

تابستانی برای این دو لژیونر ایران داغ تر خواهد بود.

  انگلیسی ها رقیب ایتالیایی ها
آزمون در حال حاضر یک مشــتری پروپــا قرص به نام 
ناپولی ایتالیا دارد. مذاکره این باشــگاه با زنیت برای به 
خدمت گرفتن آزمون مدت هاست که ادامه دارد اما زنیت 
مبلغ 35 میلیون یورو را برای فروش آزمون مطرح کرده و 
مانع بزرگی پیش پای ناپولی گذاشته است. از سوی دیگر 
رسانه های ایتالیا و انگلیس از پیشــنهاد سایر تیم ها از 
جمله اورتون، لسترسیتی و وستهام به آزمون خبر دادند.

حتی نشریه » estadiodeportivo« اسپانیا جلد خود 
را با عکس و تیتر آزمون بست و از علاقه دو باشگاه سویا و 
اتلتیکو مادرید اسپانیا به جذب این بازیکن پرده برداشت. 
نام آزمون در گزارش سایت »eldesmarque« اسپانیا 
هم در کنار »ادینسون کاوانی« مهاجم پاری سن ژرمن 
و »الکســاندر لاکازت« یکــی از گران ترین خریدهای 
باشــگاه آرســنال برای حضور در تیم اتلتیکو به جای 
»دیگو کاستا« آمده است. علاوه براین، »کالچوناپولی« 
ایتالیا اعلام کرد آزمون به تیم آرسنال انگلیس پیشنهاد 

شده است.

 طارمی روی بورس
دیگر بازیکن ایرانی روی بورس در فوتبال اروپا این روزها 
مهدی طارمی است. طارمی که زوج زهرداری را با آزمون 
در خط حمله تیم ملی ایران در چند سال اخیر ساخته 
بود، این فصل به تیم نه چندان مطرح ریوآوه پرتغال رفت 
با این حال برای جلب توجه تیم هــای بزرگ پرتغال به 

زمان زیادی نیاز نداشت.
شم بالای گلزنی طارمی و توانایی اش در گرفتن پنالتی 
سبب شــد تا این بازیکن ایرانی حتی در نقل و انتقالات 
زمســتانی -پس از گذشــت کمتر ۶ ماه در ریوآوه - با 
پیشنهاد سایر باشگاه ها مواجه شــود و اگر شرط مالی 
بالای ریوآوه نبود شاید طارمی همین الان به تیم دیگری 

از پرتغال و حتی لیگ فرانسه منتقل شده بود.
حتی روزنامه معتبر »رکورد« پرتغال هم هفته گذشته 
جلد خود را با عکس و تیتری از مهدی طارمی منتشــر 
کرد و از تداوم علاقه باشگاه اسپورتینگ برای جذب این 

مهاجم ایرانی خبر داد.

 تابستان داغ ایرانی ها
در صورتی که اتفاق خاصی رخ ندهد، باید منتظر روزهای 
داغ و جذاب تابستانی برای دو مهاجم فوتبال ایران باشیم. 
با مبلغی که باشگاه زنیت برای فروش آزمون تعیین کرده، 
وی در صورت انتقال به تیمی دیگر به گران ترین بازیکن 
تاریخ فوتبال ایران تبدیل می شود. طارمی هم در صورت 
فروش از سوی باشــگاه ریوآوه به یکی از بازیکنان ایران 
تبدیل می شود که خیلی ســریع پله های پیشرفت را در 

فوتبال اروپا طی کرده است.

پیروانی از کوره در رفت

با 10 میلیارد  نتیجه نمی گیرند وتهمت می زنند
رقابت بزرگان اروپا برای جذب دو مهاجم تیم ملی 

چشم آبی ها به دنبال»آزمون« و »طارمی«

سینا حسینی: فدراسیون فوتبال به واسطه تذکر جدی AFC مبنی بر شفاف سازی 
گزارش عملکرد مالی باشگاه های فوتبال این روزها مدیران باشگاه ها را به سئول فرا می خواند 

تا در ارتباط با نحوه عملکرد مالی، سیستم پرداخت ها اسناد و مدارک آن ها را بررسی کند.
از آنجا که در گزارش های قبلی ارسالی به AFC موارد نادرستی عنوان شده است چنانچه 
دوباره همین اتفاق در گزارش های جدید روی دهد بی گمان ارکان انضباطی AFC برخورد 
سخت گیرانه تری با فدراسیون فوتبال خواهد داشت. از این رو فدراسیون فوتبال در دوره 

جدید به شدت سخت گیری خود را افزایش داده است!

 فوتبال در آستانه ورشکستگی
به اعتراف مسئولان ارشد فوتبال ایران و مدیران باشگاه ها، فوتبال ایران در آستانه یک 
ورشکســتگی بزرگ قرار گرفته است، به شکلی که حتی باشــگاه های صنعتی دارای 
پشتوانه قوی هم توانایی ادامه فعالیت خود همانند گذشته را ندارند. این اتفاق تنها مختص 
باشگاه های لیگ برتری نیست بلکه باشگاه های دسته یک نیز به همین درد گرفتارند. حالا 
به واسطه دقت نظر فوق العاده کنفدراسیون فوتبال آسیا دیگر نمی توان با سند سازی آن ها 

را پنهان کرد.

  ابهام در بلیت فروشی و تبلیغات محیطی
اما در این بین اتفاق عجیبی رخ داده که در نوع خود بی نظیر است، فدراسیون فوتبال به 
واسطه دستورعمل های فیفا و AFC معتقد است که باشگاه ها بایستی گزارش واقعی از 
اسناد مالی خود ارائه کنند، در مقابل مدیران باشگاه ها هم معتقدند فدراسیون به صورت 
شفاف و رسمی عنوان کند سهم باشگاه ها از بلیت فروشی، درآمد تبلیغاتی محیطی و 
موضوع حق پخش تلویزیونی به چه اندازه ای است و چرا در طول این سال ها در این باره 

شفاف سازی نشده است؟
کاملاً پیداســت طرفین درگیر در این بحران به دلیل عدم شفافیت مالی از هیچ یک از 
معادلات رسمی و قانونی مالی یکدیگر خبردار نیستند از این رو طبیعی است که هیچ یک 
حرف طرف مقابل را قبول نکنند؟ به ویژه که در هفته های اخیر گزارشی در رسانه های 

نوشتاری مبنی بر هزینه کَرد پول های بلوکه شده ایران در فیفا منتشر شد، تا این حقیقت 
مشخص شود که فدراسیون شفافیت لازم در حوزه مالی را ندارد.

 هواپیمای بدون بنزین
با این وجود هوشنگ نصیرزاده، دراین باره به خبرنگار قدس می گوید: باید بپذیریم که برای 
فیفا و AFC  موضوع شفافیت مالی اهمیت بسیار زیادی دارد و اگر ذره ای احساس کنند 
شفافیت وجود ندارد بی گمان این گزارش ها را از درجه اعتبار ساقط می کنند و خواستار 

توضیحات شفاف و مستندات واقعی می شوند.
وی در ادامه افزود: دقیقاً وضعیت فوتبال نظیر هواپیمایی شــده که آمادگی پرواز 

دارد اما باک بنزین خالی است آیا در این شــرایط می توان انتظار پرواز از هواپیما 
را داشت؟

 موضوع خنده دار واگذاری قرمز و آبی
استقلال و پرسپولیس در کنار باشگاه هایی نظیر شهرخودرو، تراکتورسازی، ماشین سازی 
و برخی باشگاه های دیگر اسناد مالی شان مورد تأیید قرار نگرفت و بایستی گزارش شفافی 
از عملکرد مالی خود ارائه دهند، حال تصور کنید این دو باشگاه که زیر نظر دولت اداره 

می شوند، با بیشترین حجم بدهی و شکایت های متعدد در آستانه واگذاری قرار دارند 
آن هم در شرایطی که AFC اسناد مالی آن ها را غیر قابل پذیرش اعلام کرده است.

هری مگوایر کاپیتان منچستریونایتد از پیشرفت تیمش راضی است

جام می خواهیم نهَ سهمیه لیگ قهرمانان!
مترجم: امیرمحمد سلطان پور: هری مگوایر تابستان 
گذشته با رقم ۸۰ میلیون پوند از لسترسیتی به منچستریونایتد 
آمد و فصل اول بسیار خوبی را نیز برای شیاطین سرخ پشت 
سر گذاشت. او پس از رفتن اشلی یانگ 
به اینترمیلان به عنوان کاپیتان یونایتد 
نیز توسط سولسشر انتخاب شد و تا قبل 
از تعطیلی مســابقات به خاطر ویروس 
کرونا شــاهد بود که تیمش در رتبه پنجم جدول قرار دارد. 
مگوایر در مصاحبه اختصاصی با اسکای اسپورتس می گوید 
او و هم تیمی هایش به چیزی بیشتر از سهمیه لیگ قهرمانان 
می اندیشند. مصاحبه اختصاصی او با اسکای اسپورتس را در 

زیر مرور می کنیم:

بســیاری معتقدند که تا قبل از تعطیلی 
مسابقات منچســتریونایتد پیشرفت 
چشمگیری را شاهد بود. به نظرت این بهبود 

عملکرد از کجا سرچشمه گرفته است؟
من فکر می کنم از ابتدای فصل می توانستید شاهد 
باشید که ما »تیم تر« شده ایم. می دانستیم که 
هدفمان چیست و در چه مسیری گام بر می داریم. 
زمانی که در حال انتقال به یونایتد بودم، »اوله« بارها و 
بارها با من در مورد فرایند بازسازی تیم صحبت کرده 
بود. اما به غیر از این، شکل بازی و هدف گذاری ما 
کاملاً مشخص و بهتر شده است. البته اشتباه 
نکنید، ما هنوز در بسیاری از قسمت ها نیاز 

به بهتر شدن داریم. ما فقط نمی خواهیم برای کسب سهمیه 
لیگ قهرمانان مبارزه کنیم بلکه می خواهیم جام ها را نیز بالای 
سر ببریم. هنوز راه زیادی تا این هدف باقی مانده اما در مسیر 

درستی قرار داریم.

یونایتد در 11 بازی 9 کلین شیت داشته است. دلیل 
پیشرفت های دفاعی تیم را چه می دانی؟

یکی از چیزهایی که ما در زمینه دفاعی در آن به تازگی پیشرفت 
چشمگیری داشتیم، دفاع در زمان ضربات ایستگاهی حریفان 
اســت. پیش از این ما یکی از بدترین آمارها را از این حیث 
داشتیم. اگر نتوانیم در مقابل ضربات ایستگاهی حریف به خوبی 
دفاع کنیم و همچنین در زمینه گلزنی نیز ضعف نشان دهیم 
مسلماً نمی توانیم به هدف هایی که داریم دست یابیم. ضربات 
ایستگاهی یکی از کلیدی ترین بخش های فوتبال امروز است.

شکل کار با سه مدافع دیگر کنار خودت چطور است؟
ما به هماهنگی بسیار خوبی با یکدیگر دست یافته ایم. این یک 
ترکیب دفاعی جدیدی است. لوک شا مدتی است که بسیار 
خوب بازی می کند. ون بیساکا هست، من هم هستم و ویکتور 
لیندلوف نیز کنار ما قرار دارد. حتی اریک بایی نیز برگشته و 
برای بازگشت به ترکیب اصلی تلاش می کند و همه را به تکاپو 

انداخته تا در این رقابت برای جایگاه اصلی پیروز شوند.

یکی از ترانسفرهای دیگری که بسیار برای یونایتد 
تأثیرگذار نشان داده، خرید برونو فرناندز بود؛ اضافه 

شدن او به تیم را چگونه ارزیابی می کنی؟
برونو از زمانی که به تیم ما آمده فوق العاده بوده است. او درخارج 
از زمین نیز تأثیر خود را نشان داده است. فرناندز را می توان یک 
رهبر واقعی لقب داد، کسی که قصد دارد تا در تمام مسابقات 
و در تمام تورنمنت ها به پیروزی دست یابد. می توان گفت او 
چنین خاصیتی را در وجود خودش دارد. نقش فرناندز در خط 
هافبک یونایتد از لحاظ اضافه کردن خلاقیتی که کمبود آن را 
حس می کردیم کاملاً محسوس است. طرفداران و کارشناسان 
بارها به این کمبود در چند سال گذشته اشاره کرده بودند اما 

اکنون شاهد هستیم که با حضور فرناندز آن را رفع کرده ایم.

مسلماً حضور پوگبا در کنار او نیز می تواند شرایط 
را بهتر کند.

بله ما پوگبا را هم داریم که به خاطر مصدومیت طولانی مدتش 
نتوانستیم از قابلیت هایش در این فصل استفاده کنیم. من 
مطمئنم وقتی او به ترکیب باز گردد سطح بازی خود را حتی 
از قبل نیز بالاتر خواهد برد. ما در مرکز زمین نیز رقابت بسیار 
زیادی بین چندین بازیکن داریم و مسلماً همه آن ها تلاش 
خواهند کرد تا در بهترین شرایط باشند که بتوانند جایگاه 

خود را حفظ کنند.

آیا از پیوستن به یونایتد خوشحال هستی؟
بله مسلماً! منچستریونایتد باشگاه بزرگ و با شخصیتی است. 
از همان زمانی که متوجه شــدم این باشگاه برای خرید من 
علاقه مند است هیجان زده شده بودم و می خواستم که هر چه 

زودتر این اتفاق بیفتد. از آن زمانی که هم پای خود را در این 
باشگاه گذاشتم و شکل اداره باشگاه را دیدم از تصمیم خودم 

خوشحال و راضی هستم.

بعضی از نتایج ضعیفی که کسب کردید سبب نشد 
که در ذهن خودت مقداری پشیمان شوی؟

مســلماً در مقاطعی به خصــوص در ابتدای فصــل دوران 
سختی را گذراندیم و همه می دانند وقتی در باشگاهی مثل 
منچســتریونایتد بازی می کنید در چنین شرایطی فشار 
روی همه بســیار زیاد خواهد بود. اما در عین حال این را هم 
می دانستیم که در مسیر درســتی قرار داریم و با اینکه باید 
کارهای زیادی برای پیشــرفت انجام دهیم اما می دانیم که 
باید چه کارهایی انجام دهیم. اگر همین گونه پیشرفت کنیم 
مطمئنم فصل آینده بهتر از ایــن فصل خواهیم بود و فصل 
بعدش نیز بهتر از فصل قبل از آن هستیم. به همین ترتیب 

می توانیم به هدف های خود دست یابیم.

منچستریونایتد تصمیمات خوبی نیز در این دوران 
بحران کرونا گرفته است.

بله یونایتد نشان داد که بیشتر از تنها یک باشگاه فوتبال است. 
هر تصمیمی که به تازگی گرفته شد با کلاسی بالا و درست 
انجام گرفته است. ما در دوران بحران نشان دادیم که می توان با 
کمک به اتحادیه ها و خیریه ها چگونه به یاری یکدیگر بشتابیم 
و مسلماً پس از اتمام این بحران بیشتر ثمرات این کارهای 

درست را خواهیم دید.

وینگر ملی پوش کشــورمان که در تیم برایتون انگلیس 
بازی می کند در پستی اینستاگرامی، از دلتنگی های خود 
برای فوتبال گفته است. علیرضا جهانبخش که این فصل 
یکی از زیباترین گل های مسابقات لیگ برتر را نیز با قیچی 
برگردان خود به چلسی به ثمر رسانده است، با انتشار دو 
عکس در پست خود از بازی هایش با پیراهن برایتون و تیم 
ملی ایران، می گوید: »دلم کلی واســه فوتبال تنگ شده، 

شما چطور؟«.

علی کریمی که این روزها به شــدت مورد تهاجم هواداران بعضی 
از اینستاگرامی های مشــهور قرار گرفته و در مورد آرات حسینی و 
ماجرای مربوط به این نوجوان نابغه سکوت کرده بود دیروز در صفحه 
شخصی خودش فارغ از تمام هیاهوها عکسی از خودش منتشر کرد 
در حال آفتاب گرفتن و نوشت:»باور کنید دنیا خودش به اندازه کافی 
مهارت دارد که آدم رو بــه در بیاورد. کاش علت حال خوب یکدیگر 
باشیم«.  این در حالی است که طی دو روز گذشته خیلی از ستاره های 
پرسپولیس به حمایت از وی پرداخته و اخلاق و منش او را ستوده اند.

علی کریمیعلیرضا جهانبخش
حساب توییتر باشگاه الســد قطر از همکاری جالب توجه 
سرمربی مشــهور تیم خود در راه مبارزه با ویروس کرونا 
خبر می دهد. در حالی که در بسیاری از کشورها چهره های 
مطرح فوتبال به روش های مختلف در تلاش برای کمک به 
افرادی هستند که از گسترش ویروس کرونا ضربه دیده اند، 
ژاوی سرمربی الســد نیز اعلام کرده که برای مبارزه با این 
بیماری در قطر بخشــی از حقوق خود را دریافت نخواهد 

کرد.

دروازه بان اســطوره ای باشــگاه یوونتــوس از تفریح جالب 
این روزهای خــود در قرنطینه پرده برداشــت. جیانلوئیجی 
بوفون که همچنان در 4۱ ســالگی با قدرت بــرای یووه بازی 
می کند، عکســی از خود در اینستاگرامش منتشر کرده که در 
پشت سیســتمی حرفه ای برای انجام بازی های کامپیوتری 
در منزلش نشســته اســت. بوفون نوشــته: »با اینکه در روز 
 تعطیل هســتیم اما باید همیشه ســطح رقابت طلبی خود را 

بالا نگه دارید!«

جیانلوئیجی بوفونالسد قطر

فدراسیون و باشگاه ها به جان هم افتادند

AFC پرونده دروغ های مالی روی میز

ضد  حمله

دبیرکل فدراسیون: 
مجوز بدهکارها صادر نمی شود

ورزش: نبی ، دبیرکل فدراسیون فوتبال گفت: موضوع بدهی های داخلی 
و بین المللی یکی از شروط دریافت مجوز حرفه ای است که کمیته صدور 
مجوز طبق دستورالعمل و مقررات با دقت در این خصوص مستندات 
مربوطه را پیگیری می کند و در صورتی که این گونه مشکلات حل نشود، 

دیگر امکان صدور مجوز وجود نخواهد داشت.
وی افزود:در این صورت اگر باشگاهی موفق به دریافت مجوز نشود، حتی 
با کسب عنوان قهرمانی لیگ امکان حضور در مسابقات لیگ قهرمانان 

آسیا را نخواهد داشت.

دبیاسی وسرمربیگری ایران 
ورزش: جانی دبیاسی که از زمان قطع همکاری اش با باشگاه آلاوس در 
ماه نوامبر ۲۰۱7 دیگر هدایت تیمی را برعهده نداشته است می گوید 
به نیمکت سرمربیگری تیم ملی فوتبال ایران خیلی نزدیک بوده است.

این سرمربی ایتالیایی در گفت وگو با سایت شخصی جان لوکا دی مارتزیو، 
خبرنگار و گزارشگر سرشــناس ایتالیایی درباره احتمال بازگشتش به 
عرصه سرمربیگری گفت: من به ســرمربیگری تیم ملی فوتبال ایران 
نزدیک بودم، اما همه چیز در دقایق پایانی تغییر کرد و شیوع ویروس 

کرونا همه چیز را کلًا بست.
     

مجیدی دستیار جدید می خواهد
ورزش: سلطانی، معاون باشگاه اســتقلال در پاسخ به این پرسش که 
آیا فرهاد مجیدی دستیار جدیدی را درخواســت کرده است؟ گفت: 
بله مجیدی دســتیار جدیدی خواســته اســت. البته این درخواست 
برای ابتدای دوران کاری اش بود ولی چون این مربی قرارداد داشــت 

نمی توانستیم به خدمت بگیریم. الان مشکلی نداریم.
     

خلیل زاده: در پرسپولیس نمی مانم
ورزش: شــجاع خلیل زاده، درباره اینکه آیا به خاطــر ناراحتی قصد 
دارد از پرسپولیس جدا شــود گفت: دقیقا همین طوراست. من یکبار 
با مدیر صحبت کردم و گفتم قرارداد من زیر دو میلیارد اســت و مثل 
خیلی ها قرارداد ۱۰ میلیاردی نبســتم اما می خواهم پولم را سر وقت 
پرداخت کنید. هواداران می گویند بمان اما در این وضعیت چه کسی در 
پرسپولیس می ماند. همه بازیکنان زندگی دارند. فوتبالیست که درآمد 
ثابتی ندارد. اگر پول قراردادمان را کامل پرداخت کنند می مانم و پنج 

سال دیگر هم تمدید می کنم.
      

استوکس بقیه دستمزدش را می خواهد!
ورزش: مهدی خواجه وند، مدیر حقوقی باشــگاه پرسپولس درباره 
آخرین وضعیت پرونده آنتونی اســتوکس هم گفت: مــا درباره این 
بازیکن پرونده ای نداریم. باشگاه بر حســب تکلیف نامه هایی که نیاز 
بود را ارسال کرده است. وکیلشان نامه ای به باشگاه فرستادند و تشکر 
 کردند به خاطر مرخصی! و خواســتار پرداخت مابقی دستمزدشــان

 شدند.
استوکس پیش از این ۱5۰ هزار دلار را به عنوان پیش قرارداد دریافت 
کرده و پس از تنها ۶3 دقیقه بازی و بدون اینکه حتی یک بازی در ترکیب 

ثابت پرسپولیس بازی کند، اردوی این تیم را بدون اجازه ترک کرد.
       

احتمال سلب میزبانی برخی از تیم ها 
ورزش: سهیل مهدی، سرپرست کمیته مسابقات سازمان لیگ می گوید: در 
صورتی که تیم ها ورزشگاه های خود برای برگزاری مسابقه در شب را فراهم 
نکنند، مجبور به برگزاری بازی در استادیوم و شهر دیگری هستند. وی درباره 
مخالفت تیم ها با شروع مجدد لیگ برتر گفت: اگر خودمان را جای باشگاه ها 
بگذاریم می پذیریم که شرایط سخت است اما مسئله بین المللی است و در تمام 
دنیا این وضعیت رخ داده است. امروز شنیدم که دانمارک در حال فراهم کردن 

شرایط برای شروع مجدد مسابقات است.
      

حمیداوی: 
لیگ بیستم، ادامه لیگ نوزدهم باشد! 

ورزش: مالک شــهرخودرو در خصوص اتمام لیگ گفت: فکر می کنم 
قهرمانی مهم نیست و امسال تیم هایی مهم هســتند که می خواهند 
بیفتند و می خواهند سقوط کنند. ما همیشه تعلل در برگزاری مسابقات 
داشتیم. امیدوارم امسال در مرداد یا شهریور که ویروس کرونا تمام شد، 
لیگ بیستم را با همان نتایجی که تیم ها در لیگ نوزدهم گرفتند شروع 
کنیم یعنی لیگ بیســتم، ادامه لیگ نوزدهم باشد. حتی می توان جام 
حذفی جدیدی را هم برگزار کرد. اگر لیگ امسال را دوباره برگزار کنیم، 

در اجرای لیگ بیستم و پرداختی بازیکنان به مشکل خواهیم خورد.
       

مدافع شهرخودرو: کسر قرارداد منطقی نیست
ورزش: محمدحســین مرادمند می گوید: اینکه بخواهنــد از قرارداد 
بازیکنان ایرانی کــم کنند، آن هم بــا توجه به اینکه ایــن بازیکنان 
قراردادشان را هم کامل نمی گیرند کاری غیر منطقی است. مرادمند در 
خصوص صحبت با باشگاه شهرخودرو برای کسر قرارداد بازیکنان گفت: 
هنوز صحبتی صورت نگرفته اما ما پایبند اصول باشگاه هستیم و هرچه 
شهرخودرو بگوید، انجام خواهیم داد. اما مگر یک بازیکن چقدر می گیرد 

که بخواهد ۲۰ یا 3۰ درصدش را هم دریافت نکند. 
        

ناظر فدراسیون: لیگ برتر از تیر شروع می شود
ورزش: به نظر می رسد تصمیم مسئولان فدراسیون و سازمان لیگ برای 
برگزاری مجدد مســابقات جدی اســت و بازی ها از تیرماه دوباره استارت 
می خورد. حســین جنگی یکی از ناظران فدراسیون فوتبال پس از جلسه 
مدیران باشگاه ها با مسئولان اجرایی فدراسیون فوتبال که گویا روز گذشته 
برگزار شده است، اعلام کرد در صورت امکان و با نظر وزارت بهداشت و درمان، 
مسابقات لیگ از اوایل تیرماه برگزار می شود و تیم ها باید چهار یا پنج روز یک بار 

به میدان بروند تا ۹ هفته باقی مانده لیگ به اتمام برسد.
     

شرط مالی مهدی ترابی برای خروج 
ورزش: هافبک تیم فوتبال پرسپولیس در صورت پرداخت درصدی از 
قرارداد خود با باشگاه های خارجی به سرخ ها می تواند فسخ یکطرفه کند.

هافبک پرسپولیس طبق قراردادی که بهمن سال ۹7 به مدت دو فصل و 
نیم با این باشگاه امضا کرد در صورت داشتن پیشنهاد اروپایی در طول این 
مدت، موظف به پرداخت 3۰ درصد از مبلغ پیشنهاد اروپایی ها برای دریافت 
رضایت نامه خودش است تا بتواند پرسپولیس را ترک کند در غیر اینصورت 
هافبک پرسپولیس باید فصل آینده نیز برای پرسپولیس بازی کرده و سپس 

به عنوان بازیکن آزاد به فکر تیم جدید خود باشد.

منهای فوتبال

سرپرست دبیری فدراسیون هندبال اعلام شد
ورزش: در حکمی از سوی علیرضا پاکدل رئیس فدراسیون هندبال، 
حمیدرضا عزتی رئیس فعلی هیئت هندبال استان کرمانشاه به عنوان 
سرپرست دبیری فدراسیون انتخاب شــد. پیش از این محمدرضا 
رجبی از قهرمانان این رشــته بــه عنوان دبیر فدراســیون فعالیت 
می کرد که به گفته رئیس فدراسیون او کارمند وزارت است و مدت 

مأموریتش در فدراسیون هندبال به اتمام رسیده است. 
            

گنج زاده: هنوز خودم را یک المپین نمی دانم
ورزش: ملی پوش کاراته کشورمان گفت: ســهمیه خودم را هنوز 
قطعی نمی دانم یک درصدی را می گذارم که آن دو تا مســابقه که 
کنسل شــده انجام شــود. از نظر ذهنی، هنوز خودم را یک المپین 

نمی دانم.
گنج زاده در خصوص اینکه آیا سهمیه های المپیک به این وضعیت 
باقی خواهد ماند؟ توضیح داد: با یکی از دوستان خارجی تماس داشتم 
و ماجرای سهمیه از طریق رنکینگ را پرسیدم و او پاسخ داد در حال 

حاضر هیچ چیز مشخص نیست و باید صبر کنید. 
             

۷ ورزشکار به دلیل دوپینگ محروم شدند
ورزش: ســتاد ملی مبارزه با دوپینگ )ایران نادو(، اســامی هفت 
ورزشــکار متخلف دوپینگ را که تمام مراحل مدیریت نتایج آن ها 
در این ستاد سپری شده و احکام قطعی آن ها به تأیید آژانس جهانی 
مبارزه با دوپینگ )وادا( رسیده است اعلام کرد. ارسلان اسمعیل نژاد 
)بولینگ(جعفرعلیــزاده، محمــد پوراســمعیل، علیرضا آخوندی 
)دوچرخه سواری( مرتضی قیاسی چکا، رسول گرمسیری و کیوان 

رضایی دالینی)کشتی(  

موسوی: 
وسط اتاقم کیسه بوکس آویزان کرده ام!

ورزش: ملی پوش وزن75 کیلوگرم بوکس گفت: در حدود ۱۰ روز 
است به صورت انفرادی تمرین را در خانه شروع کردم و طبق برنامه 

کادرفنی، تمرینات بدنسازی و فنی را انجام می دهم.
سیدشــاهین موســوی در خصوص تمرینات آمادگی خود در این 
روزهای تعطیلی اردوها اظهار کرد: این برنامه ها به خوبی تمرین در 
باشگاه نیست ولی چون خانواده ورزشی دارم، وسط اتاق یک کیسه 

بوکس آویزان کرده ام و تمرین می کنم تا از آمادگی دور نشوم.
           

طاهری: با همه کشتی می گیرم
ورزش: مدعــی وزن ۸7 کیلوگرم تیم ملی کشــتی فرنگی گفت: 
انگیزه ام را برای حضور در المپیک از دست نداده ام و هرجا که کادر 
فنی صلاح بداند به میدان می روم. رامیــن طاهری گفت: نگاه من 
المپیکی است و به دنبال این هســتم که بتوانم سهمیه این وزن را 
بدست آورم. این را هم باید بگویم با توجه به فرصت بیش از یکسال 
و رقابتی که وجود دارد، آماده ام که هر کجا و مقابل هر حریفی که 
کادر فنی صلاح بداند و دستور دهد به میدان بروم و تابع تصمیمات 

آن ها هستم.
          

غفور: 
کولاکوویچ در حد توانش نتایج خوبی گرفت

ورزش: امیرغفور، شماره ۱۰ تیم ملی والیبال در خصوص کولاکوویچ 
گفت: زحمات زیادی در سه سال اخیر کشید. او در حد توان خودش 
بهترین نتایج را گرفت. کولاکوویچ در این چند سال خیلی از بازیکنان 
جوان را به تیم ملــی اضافه کرد و افتخاراتی مثل نخســتین مدال 
جهانی، صعود به المپیک، قهرمانی آسیا و صعود به مرحله نهایی لیگ 
ملت ها بدست آورد. انتقاد همیشه هست و این طور نیست که بگوییم 
فقط کولاکوویچ منتقد داشت. قشنگ یادم هست زمانی که ولاسکو 
هم در ایران بود انتقادات زیادی از او می شــد. حالا که ولاسکو رفته 

همه از این مربی تعریف می کنند. 
         

علی نژاد: 
کریمی از امیدهای مدال آوری در المپیک است

ورزش: مهدی علی نژاد، معاون توسعه ورزش قهرمانی و حرفه ای 
وزارت ورزش و جوانان گفت: اعتقاد دارم کریمی می تواند از امیدهای 
مدال آوری ایران در المپیک باشــد و باز هم مثل همیشه می تواند 

افتخار آفرین و دل مردم را شاد کند.
            

تغییر در برنامه گرندپری های تکواندو
ورزش: رئیس ســازمان تیم های ملی تکواندو گفت: فکر نمی کنم 
بانوان کشورمان مشکلی برای آماده سازی جهت حضور در بازی های 

گزینشی المپیک داشته باشند.
آرش فرهادیان درباره برگزاری جلسه کادرفنی تیم های ملی تکواندو 
با رئیس این فدراســیون اظهار کرد: با توجه به تعویق مســابقات 
و رویدادهای مختلــف ورزش دنیا و عدم اعــلام تاریخ دقیق برای 
برگزاری رویدادهای آینده، با کادرفنی تیم های ملی صحبت کردیم 
تا آن ها زمان های مختلف پیشــنهادی آغاز تمرینات را مدنظر قرار 
بدهند. اعضای کادرفنی تیم ها با آسیب شناســی شرایط موجود، 

دو تا سه تاریخ را پیشنهاد و برنامه های خود را تنظیم کرده بودند.
وی در مورد زمان احتمالی برگزاری مســابقات گزینشی المپیک 
در قاره آسیا گفت: با تغییر تاریخ مســابقات المپیک، طبیعتاً باید 
فدراسیون جهانی تغییری در مسابقات گرندپری جهانی داشته باشد. 
بی گمان فدراسیون جهانی نمی تواند در سال ۲۰۲۱ و دو ماه مانده 
به المپیک مسابقات گرندپری برگزار کند و بدیهی است که باید این 

مسابقات را با برنامه ریزی جدید برگزار کند. 
         

کوتاهی در پرداخت حقوق مربیان المپیکی
مهر: پرداخت حقوق ماهیانه یکی از مصوبات ستاد عالی بازی های 
المپیک و آسیایی برای بازی های المپیک توکیو است. بر اساس این 
مصوبه مسافران توکیو اعم از ورزشکار، ســرمربی و مربی از حقوق 

ماهیانه بهره مند خواهند شد.
البته پرداخــت این حقوق ابتــدا تنها برای ورزشــکاران و به مبلغ 
5میلیون تومان در هر ماه به تصویب رســید و همین مسئله انتقاد 
برخی سرمربیان و مربیان را موجب شده بود. سهم مربیان از حقوق 
پرداختی به المپین ها  ۲.5 میلیون تومان در هر ماه است اما مشخص 
نیست چرا هنوز نســبت به واریز این مبلغ به حساب افرادی که به 
عنوان مربی در کسب سهمیه المپیکی انفرادی یا تیمی ورزشکاران 

نقش داشته اند، اقدامی نشده است؟

رضایی:
 از قصد دوپینگ کردم!

دو روز قبل بود که فدراسیون کشتی در خبری از 
مثبت شدن دوپینگ سه کشــتی گیر خبر داد که 
یکی از آن ها به نام کیــوان رضایی با محرومیت 4 

ساله مواجه شده است. 
با اینکه دو کشتی گیر دیگر ادعای دوپینگی بودن 
خود را رد کرده اند، کیوان رضایی در مصاحبه ای 
ادعا کرده که خودش از روی عمــد از مواد نیروزا 

استفاده کرده تا محروم شود!
این فرنگی کار که در لیگ برتر کشتی در سال ۹۸ 
نمونه دوپینگش مثبت شده در این باره می گوید: 
»در مسابقات مرحله نهایی لیگ برتر کشتی فرنگی 
که آبان سال گذشته در یزد برگزار شد به عمد و با 
آگاهی کامل مرتکب دوپینگ شدم و هیچ اعتراضی 

هم ندارم. 
این کار را انجام دادم، قبول دارم و اصلًا هم پشیمان 
نیستم. من حدود یک سال و نیم پیش در آذر ماه 
۹7 پس از کشــتی فرنگی جام باشگاه های جهان 
می خواستم برای همیشــه از کشتی خداحافظی 
کنم و به رشــته MMA بروم اما پــدر و مادرم، 
موسایی رئیس هیئت کشــتی فارس، محمد بنا و 
دیگران همه گفتند این کار را نکن چرا که رفتن از 
کشتی به نفعت نیست و می توانی آینده درخشانی 

داشته باشی. 
گفتند به حــرف بزرگ ترهایت گوش کن، من هم 

قبول کردم اما در آخر نتیجه اش این شد.«
او هدفش را از چنین کاری خداحافظی از کشــتی 
و ورود به رشته MMA عنوان می کند:» تنها راه 

رفتنم از کشتی دوپینگ بود. 
می دانســتم در مســابقات یزد تســت دوپینگ 
می گیرنــد و به عمــد ایــن کار را کــردم وگرنه 
می توانســتم مثل بهــروز هدایت از دادن تســت 
خودداری کنم اما خودم تســت دادم. الان هم از 
این قضیه خوشــحالم چرا که دیگــر می توانم از 

کشتی بروم. 
با این کار توانســتم خانــواده ام را راضی کنم و به 

رشته MMA بروم«.
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سیما و سینماسیما و سینما

خبر

چهره خبر

نگارش فصل دو »حکایت های کمال« آغاز شد
»کمال«بهشبکهخانگیمیرود؟

تهیه کننده ســریال  فــارس:
»حکایت های کمال« گفت: این 
روزهــا مراحــل مقدماتی برای 
نگارش این ســریال در فصل دو 

را شروع کردیم.
»محسن شــایانفر« تهیه کننده 

ســریال »حکایت هــای کمال« در گفت وگــو با خبرنــگار رادیو و 
تلویزیون خبرگــزاری فارس، درباره ادامه این ســریال در فصل دو 
گفت: برنامه ریزی هایمان را انجــام دادیم و اگر همه چیز طبق روال 
پیش رود تا یک ماه دیگر دربــاره تولید تصمیم گیری می کنیم.وی 
ادامــه داد: این روزها مراحل مقدماتی نگارش فصل دو این ســریال 

را شروع کردیم. 
این تهیه کننده با بیان اینکه احتمال دارد تا این ســریال را با سر و 
شــکلی دیگر در شبکه نمایش خانگی بســازیم، افزود: گزینه اولمان 
ساخت سریال برای سازمان صداوسیماست، اما از سمت شبکه های 
رسانه های تصویری نیز پیشنهاد تولید این سریال را در شبکه خانگی 

هم داریم.
تصویربرداری این فصل مثل فصل قبلی در شهرک سینمایی غزالی 
مقابل دوربین می رود و گروه تولید از نظر لباس و لوکیشــن تأمین 
هســتند. همچنین بازیگران این فصــل از بازیگران فصل های قبلی 

هستند و تغییری در ترکیب بازیگران اعمال نخواهد شد.
فصل نخســت ســریال »حکایت های کمال« در ۳۱ قسمت توسط 

سیمافیلم تهیه و از شبکه دو سیما پخش شد.

ضدعفونی گسترده مجموعه تئاتر شهر
احتمالبازگشاییسالنهاازعیدفطر

گســترده  ضدعفونی  فارس:
ســالن ها، فضاهــای عبــور و 
مــرور و لابی های تئاتر شــهر 
دیروز  شــد.صبح  انجام  دیروز 
ضدعفونی گســترده تالارهای 
داخلی،  فضاهــای  نمایشــی، 

راهروها و محل های عبور و مرور و لابی ســالن ها از سوی همکاران 
هلال احمــر در مجموعه تئاتر شــهر صورت گرفــت. مجموعه تئاتر 
شــهر نیز چون دیگر سالن های نمایشــی تهران از سوم اسفند ماه 
فعالیتش به دلیل شــیوع  کرونا لغو شد و تا امروز نیز هیچ نمایشی 
در ســالن های آن اجرا نمی شود. به گفته یکی از کارکنان تئاترشهر 
از امروز قرار اســت فعالیت بخشــی از کارمنــدان در مجموعه آغاز 
شــود و این ضدعفونی گســترده به همین دلیل صورت گرفته تا با 
خیــال راحت کارکنــان فعالیت خود را در ســال جدید آغاز کنند. 
طبق پیش بینی ها سالن های نمایشی ممکن است پس از ماه مبارک 
رمضان و از عید فطــر فعالیت خود را آغاز کنند، اما هنوز هیچ یک 
از مسئولان این مسئله را تأیید نکرده و قادر آشنا، مدیرکل هنرهای 
نمایشی نیز در این زمینه مطرح کرده که دستورعمل باید از وزارت 

بهداشت و درمان برای بازگشایی سالن ها ابلاغ شود.

سیماوســینما/جوادشیخالاسلامی از 
همان روزهای آغازین اپیدمــی کرونا در ایران و 
خانه نشینی و بعد هم قرنطینه مردم در خانه ها، 
این حقیقت مثل خورشید روشن و آشکار بود که 
صداوسیما باید جهشی در تولید برنامه های خوب 
و مناســب روزهای کرونایی را آغاز کند، اما آنچه 
بیشتر شــاهد بودیم بازپخش سریال های طنز و 
جدی قدیمی از شبکه های مختلف تلویزیون بود. 
انتقادی که در ادامه تهیه چند برنامه را به همراه 
داشت، اما همچنان جای خالی برنامه های مناسب 
دیده می شود. در این میان برنامه هایی هستند که 
توانسته اند تا حدودی به این جای خالی پرداخته 
و نقشــی در انعکاس شرایط  مردم در این روزها 
داشته اند. برنامه »این نیز بگذرد« با موضوع کرونا 
و فعالیت های مردمــی در مقابله با کرونا یکی از 
برنامه های خوب تلویزیون در ایام قرنطینه، یکی 
از همین برنامه هاســت. برنامه »این نیز بگذرد« 
در ۱۰ قســمت تماشــای نیمه پرداستان قصه 
کروناســت و آن روی سکه این ویروس را روایت 
می کند. محمدرضا حسینیان که سابقه اجرا در 
شــبکه های مختلف سیما را عهده دار بوده است، 
مدتی است اجرای ویژه برنامه »این نیز بگذرد« را 
برعهده دارد. این برنامه  کار مشــترکی از مرکز 
آفرینش های فرهنگی و هنری بسیج و شبکه یک 
سیماست که روز های شنبه، دوشنبه و چهارشنبه 
ساعت ۲۰ و روز های یکشنبه و سه شنبه ساعت 
۲۳ روی آنتن می رود. در ادامه با احسان رضایی، 
تهیه کننده »این نیز بگــذرد« درباره این برنامه 
و چگونگــی پرداخــت به فعالیت هــای مردمی  

گفت وگو کرده ایم  که می خوانید. 

 آقایرضایی»ایننیــزبگذرد«باچه
دغدغهوذهنیتیشکلگرفت؟

اول بایــد بگویــم ایــن برنامــه توســط مرکز 
آفرینش های فرهنگی هنری بسیج ذیل معاونت 
فرهنگی ســازمان بسیج تولید و پخش می شود. 
واحد فرهنگی مرکز آفرینش های بسیج تصمیم 
به ســاخت برنامــه در فضــای کرونایی گرفت، 
ایده های مختلفی مطرح شد و ما تولید را با تمرکز 
بر فعالیت های مردمــی در تقابل با کرونا و یاری 
رساندن مردم شــروع کردیم. پیش از »این نیز 
بگذرد« هم مجموعه های دیگری تولید شد، مثلًا 
برنامه ای با نام قرنطینه تولید و پخش شد که با 
تمرکز بر قرنطینه و مسائل آن مثل سرگرمی ها 
ساخته شد. همچنین برنامه »به توان ما« که یک 
پویش مردمی بود و از شــبکه سه پخش شد. در 
کنار این برنامه هــا وقتی که دیدیم فعالیت های 
مردمی و جهادی رنگ و بوی بهتر و بیشــتری 
گرفته است  به ذهنمان رسید که در یک برنامه 
میزبان کسانی باشیم که فعالیتشان در روزهای 
کرونایــی از دیگر فعالیت ها متمایز و خاص بوده 
است. یعنی تمرکز ما تنها  روی گروه های جهادی 
نبودند، بلکه دنبال وجه تمایز بودیم. پروســه ای 
یکماهه از اول عید برای پژوهش شــروع شــد و 
ما توانستیم ســوژه های مدنظرمان را پیدا کنیم. 
روزی که برنامه را شروع کردیم 7۰درصد سوژه ها 
مشخص بودند و آیتم ها را هم تولید کرده بودیم. 
دوســت داشــتیم قصه هایی را روایت کنیم که 
نوع فعالیــت و ماجرای آن ها تفاوت های جالب و 

ملموسی با دیگر فعالیت ها دارد.

 ســوژههایانتخابیمتمرکزبرتهران
هســتندیاازتمامتیمهایکشوردعوت

میکنید؟
ما متمرکز بر تهران تحقیق کردیم، اما سوژه هایی 
خارج از تهران هم داشــتیم، مثل قم و کاشــان 
و...، اما در کل فصل اول این برنامه ســعی بر این 
داشت که در تهران باشد، چون در زمان تولید ما 
ممنوعیت تردد شهری داشتیم و خط قرمز برنامه 
ما نشکســتن قوانین کشــور و فرمان های ستاد 
مدیریت کرونا بود. ما نمی خواستیم حتی به خاطر 

برنامه خودمان این پروتکل را زیر پا بگذاریم.

 نمیشداحیاناًازگروههایاستانیبرای
ازمیهمانهاکمک تولیدآیتمهاودعوت
جذاب فعالیتهای از خیلی چون گرفت؟
درشهرهایکوچکتروحتیروستاهاانجام

شدهاند؟
ما ســوژه ها را دســته بندی کرده بودیم. بعضی 
سوژه ها در حد خبر بود و پرداختن به آن ها فقط 
در حد خبر خوب بود. یکســری سوژه ها در رده 
بالاتری بودند و در بخــش آیتم جا می گرفتند. 
یکسری ســوژه ها هم فراتر از آیتم بودند، چون 
اتفاقی کــه رقم زده بودند آن قــدر مهم بود که 
قابلیت حضــور در برنامه به عنــوان میهمان را 
داشتند. ما در این ۱۰ برنامه به طور تقریبی حدود 
۲۰ تا 4۰ میهمان و سوژه داشتیم که این ها از بین 
۲۰۰ سوژه مردمی انتخاب شده اند. سوژه هایی که 
میهمان ما هستند واقعاً میهمانان خاصی هستند. 
آن قدر خوب بودند کــه خودمان از تولید برنامه 
راضی نشدیم و فکر می کردیم حق بیشتری برای 

پرداخت دارند. 

 بهنظرتانرسانههابهخصوصتلویزیون
درانعــکاسفعالیتهــایمردمیدراین

شرایطچطورعملکردهاند؟
شــاید خوب نباشــد این طور بگویــم، اما فکر 

می کنم رسانه ها فقط خوب عمل کردند. یعنی 
نهایتاً فقط  نمره قبولی را گرفتند. اگر ما سقف 
را ۲۰ بگذاریــم، رســانه ها نمــره قبولی ۱۰ را 
گرفتند. البته تلویزیون ۲4 ســاعته دارد درباره 
کرونا حرف می زند، اما آن طور که باید نیست. 
رسانه جایگاه خودش را از رسانه بودن به روابط 
عمومی بودن تقلیل داده است. تلویزیون صرفاً 
به گزارش یــک خطی این می پردازند که آقای 
فلانی به اینجا رفته و فلان کار را کرده اســت. 
هدف گذاری نمی کند و برنامه مشخص و مدونی 
ندارد. انگار رســانه ما آمادگی 8-9 ماه پذیرایی 
از کرونا را ندارد. فکر می کنند اتفاقی اســت که 
ســرانجام  تمام می شــود و برای همین برنامه 
بلندمدتی برایــش ندارند، اما از آن طرف مردم 
واقعاً خوب عمل کردند، چون درحال حاضر اگر 
شــهرها و خیابان ها را ببینید، شاید مقررات و 
توصیه ها خیلی رعایت نشــود، ولی در مجموع 
آمار ابتلای کشور ما به کرونا و نحوه مدیریتش 
نشــان می دهد که فعالیت های مردمی دارد اثر 
می گــذارد و از موج هــای خطرناک جلوگیری 
کرده و مبتلایان ما در حد معقولی اســت. این 
نشــان می دهد تأثیر فعالیت های مردمی زیاد 

بوده است.

 تجربهپژوهششــمادربارهتأثیراین
فعالیتهابرکمشدنمشکلاتکروناچه

میگوید؟
خب تأثیرش مشخص است. اعداد و رقم هیچ وقت 
نمی توانند دروغ بگویند. اعداد و رقم ایران نشان 
می دهــد فعالیت های مردمی مثلاً همان خانمی 
که یک گوشــه شــهر در حال تولید ماسک در 
منزل خودش است، در کنترل کرونا کمک کرده 
است. اکنون باید نگاه ها مثل زمان جنگ باشد و 
همین طور هم هست وگرنه با این رفت وآمدها باید 
وضعیت ما خیلی بدتر باشد. یک نکته دیگر که 
به نظرم نباید از آن غافل شــویم، بحث معنویت 
اســت که در ایران پررنگ تر از دیگر نقاط جهان 
است و ما تأثیرش را هم می بینیم. به عنوان مثال 
یک برنامه ما میهمان ۳۰،۲۰ جانباز دفاع مقدس 
بودیم که خودشــان می گفتند هرکدام از ما یا پا 
نداریم، یا چشــم نداریم، یا دســت نداریم، ولی 
زمانی که چنین اتفاقی می افتد به قول خودشان 
اســلحه را کنار می گذارند، چرخ های خیاطی را 
برمی دارند و در پارکینگ یکی از خانه ها شروع به 
تولید ماسک می کنند. کسانی که حتی یکبار هم 
به چرخ خیاطی دست نزده بودند، اکنون روزانه 
چندین هزار ماسک تولید می کنند و به مناطق 
محروم ارســال می کنند. این ها شــیرینی های 
کروناست. کرونا خیلی بدی ها دارد، اما به ما نشان 

داد که چه چیزهای مهم و باارزشی داریم.

 باتوجهبهگستردگیفعالیتهایمردمی
وتنوعآنهاضرورتثبتتاریخشفاهیاین
فعالیتهابسیارزیاداست.شمامجموعهای
رامیشناســیدکهبادغدغــهثبتاین

فعالیتهاشروعبهکارکردهباشد؟
روایت فتح چنین کاری را شــروع کرده اســت. 
یعنی یــک اتاق جهــادی راه انداخته و صرفاً به 
ثبت این اتفاقات می پردازد. وظیفه این اتاق این 
است که اطلاعات را جمع آوری کند، تحلیل کند 
و به رسانه ها کمک کند. ســوژه یابی به هرحال 
انجام می شــود، اما اینکه کدام ســوژه برای چه 

برنامه ای مناسب است نیاز به پایش دارد. روایت 
فتح یک تیم خبره گذاشــته است که در آن تیم 
هم مستندســاز و هم اهل خبر و رسانه حضور 
دارند و هدفشــان کمک به برنامه سازی در دیگر 
نهادهاست. در کنار این هدف به جمع آوری تاریخ 
شفاهی فعالیت های مردمی و جهادی می پردازند 
که شاید خیلی مداوم نباشد، اما شروع شده است.

 بهافرادرســانهایهمتوجهداشــتید
بهعنــوانمثالیکــیازمیهمانهایتان
جوادموگوییبودکهخبررسانیهایشدر
بحرانهایمختلفموردتوجهقرارگرفته

است؟
انتخاب جوادآقا موگویی به دلیل این بود که جهاد 
یک اسم نیست، یک تفکر است. اینکه می گویند 
طرف جهادی است، یعنی کوله آن انسان جهادی 
همیشه روی دوشش است. فرقی هم بین سیستان 
و کرمانشاه و وضعیت کرونایی قائل نیست. آنچه 
ما در جواد موگویی ســراغ داریم همین بود که 
این بنده خدا پای کار اســت. به قول خودش در 
این دو ســه سال اخیر شاید دو، سه ماه در خانه 
خودش بوده است، چون از سیل رفته اربعین، از 
اربعین دوباره رفته اتفاقات بعدی و بعد هم کرونا. 
این تفکر برای منِ سازنده مهم است. شاید لمسی 
که جواد موگویی از کرونــا دارد را حتی مدیران 
ما نداشته باشند. اگرچه حتی ممکن است بابت 
دعوت از چنین آدم هایی تکفیر هم  بشــویم، اما 
من سازنده حاضرم تکفیر شوم، اما برنامه و مردم 
را از دیدن و شنیدن این نوع آدم ها محروم نکنم. 

بازخوردها هم خوب بوده است.

 باتوجهبهادامهداربودنشرایطکرونایی،
تولیدفصلدومبرنامهچگونهوچهزمانی

خواهدبود؟
بچه های شــبکه یک خیلی بــرای ادامه برنامه 
مشــتاقند، ولی چون سردبیری و تولید ما کمی 
ســختگیرانه اســت، فرایند تولیدمان هم کمی 
آهسته است. باید این فصل را تمام کنیم و برای 
فصل بعد دوباره فکر و پژوهش کنیم. شاید وسط 
ماه رمضان یــا حتی پس از مــاه رمضان فصل 
دوم را آماده پخش کردیم. هنوز هیچ تصمیمی 
نگرفته ایم. واکنش ها و بازخوردهای برنامه همه 
می گوینــد ادامــه بدهید، اما کیفیــت برنامه و 
سوژه های ما یکی از خط قرمزهای ماست و این 

را رد نمی کنیم.

 ازاینجهتکهکروناادامهداراســتو
مردمهمنیازبههمدلیدارند،اگرفصلدو

زودترشروعشودبهترنیست؟
درست اســت. خیلی از ســوژه هایی که پایش 
شده اند، در فصل اول مورد استفاده قرار نگرفتند. 
ما می توانیم از سوژه هایی که پایش کرده ایم هم 
اســتفاده کنیم و همین طور داریم با سوژه های 
جدید هم آشــنا می شــویم. قطعاً ما کار را ادامه 
می دهیــم و اگر خودمان هــم تولید نکنیم، این 
ســوژه ها را تحویل دوستان دیگری می دهیم که 
از آن اســتفاده کنند، چون برای ما مهم نیست 
چه کسی انجام می دهد، بلکه مهم این است که 

کار انجام شود.

برش

تأثیر فعالیت های مردمی  مشخص 
هیچ وقت  رقم  و  اعداد  است. 
اعداد  بگویند.  نمی توانند دروغ 
می دهد  نشان  ایران  رقم  و 
همان  مثلاً  مردمی،  فعالیت های 
خانمی که یک گوشه شهر در حال 
خودش  منزل  در  ماسک  تولید 
است، در کنترل کرونا کمک کرده 

است

بررسیرفتارهنرمندانداخلیوخارجیدرمواجههبابحرانکرونا

ازکمک مالی تا قرنطینه لاکچری!
ســیماوسینما/زهرهکهندل:در این روزها که بسیاری از مردم جهان درگیر 
مبــارزه با بیماری کرونا هســتند و آمار ابتلا و فوتی ها تــه دل خیلی ها را خالی 
می کند، اما اخبار خوبی از کمک های مالی و مشارکت کسانی که باور دارند جایگاه 
اجتماعی و ثروتشان را از توجه و اعتبار مردم کسب کرده اند، لبخند را گوشه لب 
می نشــاند. از بازیگران هالیوودی گرفته تا ســتارگان بالیوودی، مثلًا اپرا وینفری، 
مجــری میلیاردر آمریکایی ۱۰میلیون دلار از ثروتش را برای کمک به حل بحران 
شیوع بیماری ناشی از ویروس کرونای جدید اختصاص داد یا شاهرخ خان، بازیگر 
سرشــناس هندی علاوه بر کمک نقدی، دفتــرش را در اختیار قرنطینه بیماران 
کرونایی گذاشــت. در ابتدای این بحران هم تعداد زیادی از هنرمندان کره جنوبی 
از ۱۰میلیــون تا ۱۰۰ میلیون وون معادل 8۳هــزار دلار به دولت خود برای حل 
این بحران کمک کرده اند تا ســهم خود را برای مبارزه و مقابله با کرونا ادا کنند. 
کارگــردان فیلم »انگل« و همین طور جکی چان، بازیگر و کارگردان چینی نیز هر 
کدام جداگانه مبالغ قابل توجهی را برای شکست کرونا اختصاص دادند. آنچه قرار 
اســت به آن بپردازیم، مقایســه رفتار هنرمندان داخلی با همتایان خارجی شان 
است، اینکه چرا سلبریتی های ما در این قبیل کمک رسانی ها کارنامه خوبی ندارند 
و با وجود ثروتی که از ســینما و تلویزیون و اعتبار مردمی کســب کرده اند حاضر 
نیســتند بخشی از آن را برای کمک به مردم خرج کنند، بلکه کنشگری آن ها در 
مواجهه با این اتفاق به انتشار تصاویری از خودشان در قرنطینه خانه های لاکچری 
یا انتشــار اطلاعات غلط و بدون منبع موثقی خلاصه می شــود که اذهان عمومی 

را دچار تنش می کند.

 نباید توقع زیادی از سلبریتی ها داشت
جدای از اینکه برخی از هنرمندان ما در فضای مجازی با 
نشر پست های توصیه محوری درباره خانه ماندن و رعایت 
نکات بهداشــتی تلاش می کنند، اتفاق خاص دیگری از 
طرف جمعیت چندین هزارنفری اهالی سینما و تلویزیون 
نیفتــاده اســت و هنوز خبــری از کمک مالــی بازیگر، 
فیلمســاز یا تهیه کننده ای که ممکن است درآمد کلانی 
هم از سینمای ایران یا اسپانسرهای تلویزیون داشته باشند، نشنیدیم. هنرمندانی 
که به بهانه دیده شــدن در ســینما و تلویزیون، اعتبار و جایگاهی در میان مردم 
یافته اند و صفحات شخصی شــان بخشــی از فضای مجــازی را رهبری می کند به 
طوری که ســلیقه و افکارعمومی را به ســمت آنچه خودشــان می پسندند سوق 
می دهنــد. برخی از آن ها حتی درآمدهای خوبی هم از محل تبلیغات در صفحات 
شخصی شان به دست می آوردند، اما چرا در مواقع بحرانی خبری از آن ها نیست؟ 
آیا نباید توقع مســئولیت اجتماعی را از آن ها در شــرایط بحرانی داشت؟ وحید 
اقدســی، کارشناس حوزه رسانه که در حوزه ســلبریتی ها و رسانه های اجتماعی 
پژوهش داشته است، درباره رفتارشناســی سلبریتی ها در بحران کرونا و مقایسه 
رفتار هنرمندان سینمای ایران با سلبریتی های بالیوودی و هالیوودی به خبرنگار 
ما می گوید: ابتدا باید نوع مواجهه مان را با موضوع مشــخص کنیم، ما نمی توانیم 

نقشی را از سلبریتی ها انتظار داشته باشیم که آن نقش مرتبط با آن ها نیست. 
وی بــا بیان اینکه ســلبریتی ها را به عنــوان گروه هایی می شناســیم که حوزه 
علاقه مندی شــان، سبک زندگی اســت و عموماً به دنبال کسب شهرت اجتماعی 

هســتند، خاطرنشان می کند: جابه جایی گروه های مرجع در جامعه ما رخ داده به 
طوری که ضریب اهمیت دادن به ســلبریتی ها بیشــتر شده و آن ها به گروه های 
مرجع اصلی جامعه تبدیل شده اند، این موضوع موجب شده که دامنه انتظارات و 
توقعاتمان را نســبت به آن ها بیشتر کنیم در حالی که نقش سلبریتی ها در حوزه 
سبک زندگی اســت و ورود آن ها به حوزه فرهنگ نیز بیشتر معطوف به فرهنگ 
مصرفی اســت یعنی مردم را به سمت فرهنگ مصرفی سوق می دهند. اینکه توقع 
داشــته باشیم ســلبریتی ها در نقش کنشــگر اجتماعی ظاهر شوند یا مسئولیت 
اجتماعی برای خودشــان قائل باشــند، توقع بالایی اســت چون آن ها در چنین 

جایگاهی نیستند.

 ضریب اهمیت کاذب به سلبریتی ها
در ســال های اخیر سلبریتی ها ضریب اهمیت بیشتری پیدا کردند و گروه هایی که 
به لحاظ فکری و اندیشــه ای می توانستند به فرهنگ مردم و جامعه کمک کنند به 
حاشیه رفتند. اقدسی با بیان این مطلب ادامه می دهد: این ماجرا موجب آسیب های 
مختلفی شــده که نمونه های آن را در عرصه های مختلف شاهد بودیم، چون کنش 
مدنی و مسئولیت اجتماعی از سلبریتی برنمی آید، باید دامنه انتظاراتمان را از آن ها 
تغییر دهیم و نباید تعجب کنیم که چرا نقش آفرینی پررنگ و مؤثری درباره بحران 

کرونا نداشتند. 
به باور این کارشــناس رسانه، گسترش شــبکه های اجتماعی و به ویژه اینستاگرام 
در ســال های اخیر موجب شــده که ضریب اهمیت به گروه های مرجعی همچون 
ســلبریتی ها بیشتر شــود و آن ها از جایگاه واقعی خودشان بالاتر آمده و طرفداران 
زیادی به ویژه در نسل جوان پیدا کنند که این موجب بروز آسیب هایی شده است به 
ویژه زمانی که یک سلبریتی در حوزه ای غیرتخصصی و ناآگاهانه اظهارنظر می کند. 
وی درباره اینکه اهالی سینما به ویژه بازیگران به خاطر مردم اعتبار گرفتند، چرا برای 
کمک به مردم دست توی جیبشان نمی برند، می گوید: اتفاقی که در موضوعات قبلی 
افتاد همچون جمع آوری کمک های مردمی برای سیل زدگان کرمانشاه توسط برخی 
ســلبریتی ها موجب  شد که مبالغ قابل توجهی جمع شود، ولی احضار به دادسرا و 

مسدود شدن حساب هایشــان موجب اعتمادزدایی مردم شد. ضمن اینکه مواجهه 
منسجمی دراین باره صورت نگرفت یعنی در جایی از سلبریتی ها انتظار مسئولیت 
اجتماعی داشــتیم، اما برخورد با این اقدام آن ها موجب شد که جامعه اعتمادش را 
به این گروه های مرجع از دست بدهد و سلبریتی ها هم از نقش اجتماعی خودشان 

پا پس بکشند. 
اقدسی توضیح می دهد: به سلبریتی ها ضریب اهمیت زیادی داده شد و در مواقعی 
خواســتند از آن ها اســتفاده ابزاری کنند. نمونه اش ورودشــان به سیاست بود در 
حالی که این افراد متخصص حوزه سیاســت نیســتند، متناسب با فضا و موقعیت 
واکنش نشــان می دهند و گاهی اظهارنظر نوســانی دارند. این طور سرمایه گذاری 
روی ســلبریتی ها اشــتباه اســت، چون آن ها را وارد حوزه ای می کنیم که به آن ها 

ربطی ندارد. 
به گفته او، در چند سال اخیر سلبریتی ها را آن قدر وارد عرصه های مختلف کرده 
و از آن ها خرج کردیم که اگر در جایی مواضع مخالفی داشــتند، تخطئه شــدند 
و به لحاظ اعتماد اجتماعی جایگاهشــان تنزل پیدا کرد در حالی که اگر از ابتدا 
بپذیریم که چه توقعات و انتظاراتی از ســلبریتی ها داریم، مواجهه بهتری می توان 

با آن ها داشت.

 رقابت بر سر لایو برای اهداف تجاری
اقدســی دربــاره اینکه چطور می توان بــرای اظهارنظر ســلبریتی ها در صفحات 
شخصی شــان مرزهای مشخصی تعیین کرد، توضیح می دهد: خیلی نمی توان حد 
و مرزی برای آن ها در شــبکه اجتماعی قائل شد زیرا با فلسفه وجودی رسانه های 
اجتماعی در تعارض است و اگر چنین اتفاقی برای سلبریتی ها بیفتد باید برای همه 
گروه های اجتماعی این حدود تعریف شود، ضمن اینکه در تعارض با کارکردهای 
شبکه اجتماعی است، زیرا یکی از کارکردهای اصلی رسانه های اجتماعی، تریبون 
دادن به آدم های معمولی اســت که می توانند نظرات و دیدگا ه های خودشــان را 
مطرح کنند. اصلًا فلســفه وجودی رسانه  های اجتماعی همین است که افراد یک 
رســانه باشــند و نظراتشــان را بگویند، بنابراین از این منظر نمی توان گفت که 
سلبریتی ها حد خودشان را بدانند، این به شخصیت افراد برمی گردد که بدانند در 

چه حوزه هایی ورود پیدا کرده و اظهارنظر کنند.
وی با بیان اینکه رسانه های اجتماعی قرار است یک نوع تکثر و چندصدایی را در 
جوامع به وجود بیاورند، می گوید: از این منظر شــبکه های اجتماعی یک فرصت 
به شــمار می روند، ولی وقتی عده ای از سلبریتی ها وارد حوزه تخصصی حساسی 
می شــوند که با سلامت مردم سروکار دارد، اظهارنظر غیرکارشناسی در این حوزه 

می تواند تبعات زیادی برای جامعه داشته باشد و جان مردم را تهدید کند.
به گفته این پژوهشگر رســانه وقتی در فضای رسانه های اجتماعی، رقابت بر سر 
لایو هم درمی گیرد که معمولاً اهداف تجاری دارد، طبیعی اســت که سلبریتی ها 
به هر چیزی تن می دهند و به بهای لایک و درآمد بیشــتر با ســلامت مردم هم 

بازی می کنند. 
اقدســی یادآور می شــود: اگر ســاختارهای اجتماعی ما درســت تعریف شوند و 
گروه های فکری و اندیشــه ای که گروه های مرجع دســته اول به شــمار می روند 
اهمیت بیشــتری بیابند و بیشتر در رسانه های رســمی دیده شوند، خود به خود 
سلبریتی ها و کسانی که دنبال شهرت و کسب درآمد هستند، به حاشیه می روند.

گزارش
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با مردم »این نیز بگذرد«

پیشنهادبرادرانمحمودیبرای»ویاودی«ها
سیماوسینما:نوید محمودی 
معتقد است: اگر امکان عرضه فیلم 
در تعداد بیشتری پلتفرم  آنلاین 
فراهم باشــد صاحبان فیلم ها نیز 
می توانند شرایط درآمدی بهتری 
داشته باشــند، اما لازم است این 

پلتفرم ها شرایط مقایسه  با هم را نیز داشته باشند.
به نقل از ایســنا، به تازگی، ساترا)سازمان تنظیم مقررات صوت و تصویر 
فراگیر در فضای مجازی( در بیانیه ای اعلام کرده است،  فیلم های سینمایی 
اگر می خواهند از امکانات تسهیل گرایانه  تبلیغات در رسانه ملی بهره مند 
شوند، باید اکرانی غیرانحصاری و از طریق تعداد قابل توجهی از رسانه های 

دارای مجوز قابل دسترس برای عموم داشته باشند.
نوید محمودی که درصدد اکران آنلاین فیلم »هفت و نیم« به کارگردانی 
خودش است، در این باره می گوید: واقعیت این است که اگر امکان عرضه 
فیلم در فضای بیشتری برای صاحبان آثار وجود داشته باشد ممکن است 
از آن طرف عایدات مالی بیشتری هم به همراه داشته باشد، یعنی اگر من 
بتوانم فیلم خودم را به تعداد بیشتری پلتفرم  ارائه کنم، تعداد مخاطبانم 
هم بیشتر می شود، اما در شرایط فعلی ما فقط با دو پلتفرم »وی اودی« با 

شرایط مناسب و شناخته شده روبه رو هستیم.
وی با اشاره به عبارت غیرانحصاری در بیانیه ادامه می دهد: من با تنوع در 
بســترهای عرضه و اکران خیلی موافقم، اما باید فضای رقابتی هم وجود 
داشته باشد، ولی اکنون چنین فضایی نیست و کسی که بخواهد فیلمش 
را عرضه کند چندان اختیار عمل ندارد، چون تنوع قیمت در بازار نیست. 
تا دو سال قبل وقتی می خواستید حقوق نمایش خانگی فیلم خود را واگذار 
کنیــد، پنج، 6 مرکز فعال در این زمینه وجود داشــت که امکان مذاکره 
و  گفت وگــو را فراهم می کرد و در نهایت به یکی از آن ها که رقم بهتری 
پیشنهاد می کرد فیلم خود را عرضه می کردید، اما اکنون فضا کاملاً تغییر 
کرده و باید حقوق نمایش خانگی و »وی اودی« را یکجا بفروشید در صورتی 

که نسبت به گذشته رقم ها تغییر چندانی نکرده است. 
محمودی می گوید: من نمی خواهم نیت خوانی کنم، ولی برداشتم از بیانیه 
)ساترا( این  چنین است و با این نگاه از اینکه انحصار وجود نداشته باشد، 

حمایت می کنم.
محمــودی تأکید می کنــد: اگر این امکان وجود داشــته باشــد که 
ویترین های زیادی برای عرضه داشــته باشــیم بهترین شرایط است، 
چون در این صورت مخاطبان بیشتری خواهیم داشت و امکان بازگشت 
بخش زیادتری از ســرمایه به وجود می آید، چون بد نیســت بدانید در 
شــرایطی که اکنون هستیم با حق پخش نمایش خانگی و »وی اودی« 
کمتــر از ۱۰درصد هزینه فیلم های اجتماعی هم برنمی گردد، اما چاره 

دیگری نیست. 
نوید محمودی که به تهیه کنندگی برادرش جمشید، فیلم »هفت و نیم« را 
ساخته است در پایان این گفت وگو اضافه کرد: این فیلم سال قبل در چند 
جشنواره خارجی شرکت داشته و جوایزی را هم کسب کرده و از آنجا که 
اکران آنلاین را فرصتی خوب می داند، قصد دارد آن را به صورت اینترنتی 
نمایش دهد و احتمالاً »هفت و نیم«  از فیلم هایی خواهد بود که پس از 

»خروج« روانه اکران آنلاین می شود.
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